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معافیت اخیر آمریکا اثر ارزشمندی بر 
مذاکرات ندارد

عضـو کمیسـیون امنیـت ملی و سیاسـت 
خارجـی مجلـس تاکید کـرد: اقداماتی که 
آمریکایـی هـا انجـام مـی دهنـد اگر چه 
نشـان دهنـده ایـن اسـت که قصـد دارند 
چالـش و تنـش را کمتر کننـد و مذاکرات 
را بـه سـمت نتیجـه ببرنـد اما نمـی تواند 
اثر ارزشـمند و مهمی در مذاکرات داشـته 
سـاختار  در  اثـری  معافیـت  ایـن  باشـد 
و شـاکله تحریـم هـا آمریـکا علیـه مـا 

است. نداشـته 
جلیـل رحیمـی جهـان آبـادی با اشـاره بـه معافیت تحریـم هـای هسـته ای غیرنظامی 
ایـران از سـوی دولـت بایـدن گفـت: هـر اقـدام مثبتی که نشـان دهـد طرفیـن مذاکره 
بـرای بهبـود شـرایط و کاهـش تنـش ها نیـت دارند، مثبت و ارزشـمند اسـت. امـا اقدام 

آمریکایـی هـا هیـچ ارزشـی بـه لحاظ فنـی، اقتصـادی و امنیتـی ندارد.
نماینـده مـردم در تربت جـام، تایبـاد و باخرز و صالـح آباد در مجلس ادامـه داد: آمریکایی 
هـا تحریـم هایـی چنـد لایـه و گسـترده ای در ایـن سـال هـا علیـه مـا اعمـال کردند 
بخـش عمـده ای از ایـن تحریم ها بـه بهانه فعالیت هـای غیرصلح آمیز ایران اسـت در 
حالـی کـه در هیـچ سـند، بازدید و گزارشـی فعالیت غیر صلـح آمیز ایران گزارش نشـده 

و فقـط دامـن زدن آمریکایـی هـا و اسـرائیلی ها به این شـایعات بوده اسـت.
وی بیـان کـرد: الان ایـن اقداماتـی کـه آمریکایـی هـا انجـام مـی دهند اگر چه نشـان 
دهنـده ایـن اسـت که قصـد دارند چالش و تنـش را کمتر کننـد و مذاکرات را به سـمت 
نتیجـه ببرنـد امـا نمی تواند اثر ارزشـمند و مهمی در مذاکرات داشـته باشـد این معافیت 

اثـری در سـاختار و شـاکله تحریـم ها آمریکا علیه ما نداشـته اسـت.
رحیـم جهـان آبـادی اظهار داشـت: چیزی کـه ما به طـور مشـخص از آمریکایی ها می 
خواهیـم، در مذاکـرات بارهـا گفتـه شـده و مجلـس هم بـه هیـات مذاکره کننـده تاکید 
کـرده ایـن اسـت کـه بایـد تمـام تحریـم هایی که بـه بهانـه فعالیت هـای اتمـی ایران 
علیـه ملـت اعمـال شـده اسـت و همچنیـن تحریـم هایـی کـه بـه بهانه هـای مختلف 
دیگـر علیـه اشـخاص  حقیقـی و حقوقـی اعمـال شـده و آمریکایـی ها مـی خواهند لغو 
آن را از گردونـه گفتگـو خـارج کننـد، بایـد لغـو شـود تـا آثـار آن را در اقتصـاد و زندگی 

مـردم ببینیـم تـا گام مثبـت و اثرگـذاری در رونـد مذاکرات لحـاظ کرد.

  معافیت تحریمی اخیر آمریکا
 نمادین است

عضـو کمیسـیون امنیـت ملی و سیاسـت 
خارجـی مجلـس تاکیـد کـرد: آنچـه کـه 
رونـد مذاکـرات را کُنـد کرده چسـبندگی 
دولـت آمریـکا بـه تحریـم هـا اسـت که 
سـعی مـی کنـد آن را حفظ کنـد و به این 
روش ابـزار فشـاری را بر تجـارت خارجی 

ایـران و معیشـت مـردم مـا ایجـاد کند.
ابوالفضـل عمویـی در واکنش بـه معافیت 
تحریـم هـای هسـته ای غیرنظامی ایران 

از سـوی دولـت بایـدن گفـت: معافیـت تحریمی کـه دولت ایـالات متحده اعـام کرده 
مربـوط بـه تسـهیل همـکاری کشـورهای دیگر بـرای پیشـبرد برنامه صلح آمیز هسـته 
ای ایـران اسـت. ایـن تحریـم جـزو تحریم هـای آخری بود کـه ترامـپ در دوره فعالیت 
خـود علیـه ایـران اعمـال کـرد و  بعـد از اینکـه از برجام خارج شـد بـا این تحریـم مانع 
همـکاری کشـورهای ثالـث از جملـه روسـیه و چیـن بـرای پیشـبرد برنامـه صلـح آمیز 

هسـته ای ایران شـد.
نماینـده مـردم تهران، ری، شـمیرانات، اسامشـهر و پردیـس در مجلس ادامـه داد: این 
رفـع تحریـم بـه هیچ وجـه اثر اقتصـادی نـدارد و از نظر اقتصـادی تحریمـی نمادین به 
شـمار مـی آیـد، دولـت آمریـکا اعـام کرده کـه این معافیـت را بـرای تسـهیل در روند 
مذاکـرات انجـام مـی دهـد اما واقعیت این اسـت آنچـه که رونـد مذاکـرات را کُند کرده 
چسـبندگی دولـت آمریـکا بـه تحریم ها اسـت که سـعی می کنـد آن را حفـظ کند و به 

ایـن روش ابـزار فشـاری را بـر تجـارت خارجی ایـران و معیشـت مردم ما ایجـاد کند.
وی بیـان کـرد: بـر ایـن اسـاس تاکید مـا این اسـت که اگـر دولـت آمریکا مـی خواهد 
مذاکـرات بـه مسـیر مطلوب برود و توافق خوب در دسـترس باشـد بایـد از مقاومت خود 
بـرای حفـظ تحریم ها دسـت بکشـد، اعمـال تحریم ها برای آنها دسـتاوردی نداشـته و 

اعتـراف کـرده اند فشـار حداکثری علیه ایران شکسـت خورده اسـت.
عضـو کمیسـیون امنیـت ملـی و سیاسـت خارجـی مجلس گفـت: مـا باید انتظار داشـته 
باشـیم همـه تحریم هـا چه تحریم هـای موضوعی و چـه تحریم افراد، نهادها، شـرکت 
هـا و وسـائل نقلیـه ایرانـی رفـع شـود، ایـن مطالبـه قانون اقـدام راهبـردی بـرای رفع 

تحریـم هـا اسـت و بـدون آنهـا نباید توافـق خـوب را در دسـترس ببینیم.

  پیام ایران به آمریکا؛
باید روی زمین اتفاق ملموسی رخ دهد

وزیـر امـور خارجـه در واکنـش بـه اقـدام 
اخیـر آمریـکا در ارتبـاط بـا تمدیـد برخی 
از معافیـت هـای هسـته ای گفـت: ما به 
طرف هـای آمریکایـی بـه واسـطه برخی 
از افـرادی کـه ایـن روزهـا پیـام هایی را 
منتقـل مـی کننـد اعـام کـرده ایـم که 
آن هـا باید حسـن نیـت خـود را در عمل 
نشـان دهند. حسـن نیـت در عمـل یعنی 
اینکـه بر روی زمیـن اتفاق ملموسـی رخ 

. هد د
وزیـر خارجـه کشـورمان ظهـر روز شـنبه در حاشـیه مراسـم تجدیـد بیت بـا آرمان های 
بنیان گـذار کبیـر انقـاب اسـامی بـه مناسـبت فـرا رسـیدن ایام دهـه فجر و سـالگرد 
پیـروزی انقـاب اسـامی در ارتبـاط بـا اقدام اخیـر آمریـکا در ارتباط با تمدیـد برخی از 
معافیـت هـای هسـته ای اظهـار کـرد: مـا به طرف هـای آمریکایـی به واسـطه برخی از 
افـرادی کـه ایـن روزهـا پیام هایـی را منتقل مـی کنند اعام کـرده ایم کـه آن ها باید 
حسـن نیـت خـود را در عمـل نشـان دهنـد. حسـن نیـت در عمل یعنـی اینکه بـر روی 

زمیـن اتفـاق ملموسـی رخ دهد.
امیرعبداللهیـان ادامـه داد: لغـو برخـی از تحریم هـا بـه معنـای واقعـی خـود مـی توانـد 
ترجمـان حسـن نیت شـان باشـد . آمریکایـی هـا از ایـن موضـوع صحبـت مـی کننـد 
ولـی بایـد دانسـت آنچـه که بـر روی کاغـذ رخ می دهـد خوب اسـت اما کافی نیسـت.
وزیـر خارجـه کشـورمان همچنین در پاسـخ به پرسـش دیگـری مبنی بر اینکـه یکی از 
مقامـات ارشـد وزارت امـور خارجـه آمریـکا بـه تازگـی اعـام کرده کـه ما نمـی توانیم 
ایـن تضمیـن را بدهیـم کـه در صـورت رسـیدن بـه توافـق دولت بعـدی آمریـکا توافق 
حاصـل شـده و برجـام را اجـرا کنـد، اظهـار کـرد: در بحـث مذاکـرات ویـن بـرای لغـو 
تحریـم هـا یکـی از موضوعات اصلـی گرفتن تضمین هـای لازم به ویـژه از طرف های 
غربـی بـرای اجـرای تعهداتشـان اسـت لـذا آنچـه کـه ایـران در خصـوص تضمیـن ها 
دنبـال مـی کند در این راسـتا اسـت. مـا به دنبـال اخذ تضمیـن در حوزه های سیاسـی، 
حقوقـی و اقتصـادی هسـتیم و ایـن موضـوع را مطالبـه مـی کنیـم. در برخـی از بخش 
هـا توافقاتـی حاصـل شـده اسـت و تیـم مذاکـره کننده مـا با جدیـت اخـذ تضمین های 
ملمـوس از طـرف هـای غربـی بـرای اجـرای تعهداتشـان را در جریـان مذاکـرات وین 

دنبـال مـی کند.

دور جدید بازی مقصر نمایی آمریکایی ها
دکتر مهدی عرب صادق- 

 عضو شورای سیاسی 
حزب موتلفه اسلامی 

لغــو( صرفا کاغذی  )نه  تعلیق 
چنــد تحریــم هســته ای که 
هیچگونه تاثیر اقتصادی نیز به 

همراه نخواهد داشت بیش از آنکه نشانه ای از حسن نیت 
آمریکا تلقی شــود، ادامه و دور جدید بازی مقصر نمائی یا 
تقصیر برای اجماع جهانی)به گمان خود( علیه ایران است.

مفهوم مقصر سازی )Blame Game( در حوزه روابط بین 
الملل تعریف یک بازی اســت  کــه یک طرف یا طرفین 
مذاکــره پس از ناتوانی در توافق، ســعی دارند یکدیگر را 

بابت شکست مذاکرات مقصر قلمداد کنند.
در شــرایط کنونی که هیئت هــای مذاکره کننده  در وین 
برای رایزنی های بیشــتر به پایتخت ها بازگشــته اند و 
پیشرفت مذاکرات عما به اتخاذ تصمیم سیاسی از سوی 
آمریکا گره خورده، این اقدام نمایشی صرفا حرکتی برای 
کاهش فشــارها بر واشنگتن و پیگیری بازی مقصر نمائی 

محسوب می شود.
دولــت آمریکا به عنوان ناقــض قطعنامه ۲۲31 و طرفی 
که از برجام خارج شــده، مسئول وضعیت فعلی پیش آمده 
اســت. آمریکا به عنوان تنها کشور با ســابقه استفاده از 
تسلیحات هسته ای، با سابقه ای سیاه از مداخله های متعدد 
در امور داخلی کشــور های مختلف و اصلی ترین فروشنده 
ســاح و مهمات به مناطق مختلف دنیا، بار دیگر درصدد 

بحران آفرینی و فضاسازی علیه ایران است.
این کشــور امروز کمترین حسن نیتی برای احیای برجام 
)به انضمام پیش شــرط های ایران( ندارد چرا که حداقل 
اراده و اختیــارلازم برای توافق را ندارد و قادر به تأمین به 

شروط منطقی سه گانه جمهوری اسامی ایران نیست.
آنچه مسلم است اینســت که جمهوری اسامی ایران در 
مذاکرات وین، به خوبی با ترســیم خطــوط قرمز و اصرار 
بر روی آن ها طرف غربی را در منگنه ســختی قرار داده 
اســت. بدیهی است که اکنون توپ نه در زمین جمهوری 
اســامی ایران، بلکــه در زمین واشــنگتن و تروئیکای 

اروپایی می باشد.
سه شرط ایران برای مذاکرات این است که ایالات متحده 
باید اولا مســئولیت نادیده گرفتن مجــدد توافق را قبول 
نماید و خســارات ناشی از آن را بپذیرد، دوم اینکه به طور 
قابل قبول و با راستی آزمایی، همه تحریم های اعمال شده 
از ســال ۲018 را به یکباره لغو کند و سوم اینکه تضمین 
کنــد که دولت دیگری در آمریکا به تعهدات خود پشــت 

نخواهد کرد.
لغو همه تحریم هــای آمریکا برای بازگشــت به توافق 
ضرورتی بود که تیم مذاکره کننده هســته ای جمهوری 
اســامی ایران در شــروع دور هفتم مذاکرات بطور جد 
پیگیری نمود که باید همه تحریم هایی که در مســیر رفع 

تحریم های برجامی ایران مانع ایجاد می کنند لغو شــود، 
در واقع حصول نتیجه در این امر با کاهبرداری سیاســی 

دولت قبل آمریکا و ترامپ دشوار شده است.
معنای کاهبرداری این اســت که ترامپ پیش از تحویل 
دولــت قبل، برای دولت های آینــده مین گذاری نمود و 
بــا تغییر برچســب و عناوین تحریم ها از هســته ای به 
تروریستی و حقوق بشری دست دولت بعدی آمریکا را در 

تأمین خواسته طرف مقابل مذاکره بست.
913  شــخص و نهاد و هواپیما و موسســه و بانک ذیل 
آئیــن نامه تحریم های مالی ایران  )IFSR( ، خزانه داری 
آمریکا در لیست تحریم هستند و شامل تحریم های ثانویه 
بانکی هستند. از این تعداد 445 فرد و نهاد شامل برچسب 
تحریمی تروریسم یا  )SDGT( هستند و تعدادی از نهادها 
و افراد فوق عاوه بر این برچســب ها، برچسب تحریمی 

سپاه پاسداران )IRGC( را نیز دارند.
اکثر این موارد ذیل قانون کاتســا نیز تعریف می شوند و 
تحریم علیــه آنها صرفا می تواند موقت متوقف شــود و 

مابقی در لیست تحریم باقی می مانند.
466 شــخص و نهاد دیگر برچســب تحریمی تررویسم 
ندارند و شامل برچسب تحریمی اشاعه )NPWMD( می 
شوند و شامل دو بهانه هسته ای و موشکی است. با تقسیم 
این افراد و نهادها براســاس سازگاری و عدم سازگاری با 
برجام، تعــداد زیادی از این نهادها به بهانه موشــکی در 

لیست تحریم باقی خواهند ماند.
نیویورک تایمز که می نویسد: ایرانی ها توافقی دائمی می 
خواهند که یک خواسته منطقی است اما هیچ دموکراسی 
واقعی! نمی تواند چیزی را که ایران می خواهد بدهد. برجام 
می تواند یک توافقنامه اجرایی باشــد و هر رئیس جمهور 
آتــی همانند ترامپ می تواند آن را اجرا نکند، دولت بایدن 

قادر به ارایه هیچ تضمینی برای توافق نمی باشد.
بنابراین حتی با فــرض روی کار نیامدن مجدد ترامپ و 
عدم تصویب مجدد قوانینی مانند قانون کاتســا، راســتی 
آزمایــی لغو عملی تحریم های مختلف حدود 6  ماه زمان 
می برد. با تقســیم بندی تحریم ها به دو دسته سازگار و 
ناسازگار با برجام، تعداد تحریم های باقی مانده و احتمال 
افزایش آنها بسیار بیشتر خواهد بود و زمان راستی آزمایی 
برای برقراری روابط بانکی و نفتی و دسترســی ایران به 
درآمدهای مالی آن زمان بســیار بیشتری می برد. عاوه 
براین، احتمال بازگشــت تحریم ها نیز مدت زمان راستی 
آزمایــی را افزایش هم می دهد. مرکز امنیت نوین آمریکا 
)CNAS( چند ماه پس از اجرای برجام، احتمال بازگشت 
تحریــم ها را عامل عدم همکاری بخش خصوصی دنیا با 
ایران و استفاده نبردن ایران از برجام عنوان کرد. با حصول 
توافقی با این ســاختار و امکان بازگشت تحریم ها مدت 
ها زمان می برد تا مشــخص شود شرکت ها یا موسسات 
مالــی با ایران همکاری می کننــد یا نه؟ به خصوص که 
شــرکت ها و موسســات یکبار خروج آمریکا از برجام را 

تجربه کرده اند.
در طرف مقابل خط قرمز نظام حاکمه آمریکا حفظ هندسه 
و ســاختار تحریم ها اســت که بتواند هر تحریم را در هر 
زمانی علیه کشورمان دوباره برگرداند و فراتر از آن، بتوانند 
یک تحریم را با عناوین و برچســب های دیگر، در عمل 
علیه کشــورمان ایجــاد کند که باز همــان کاهبرداری 

سیاسی آمریکاست.
بنابراین ســاختار در هم تنیده تحریم ها اجازه تفکیک 
تحریم هــا را نمی دهد. این اتفاق یــک بار در زمان 
برجام رخ داد و به طرف مقابل اجازه داد تا با همین ابزار 
تحریم هایی را بــه بهانه مختلف وضع کند یا افرادی 
را به بهانه های مختلف در لیســت تحریم قرار دهد و 
امکان بهره مندی اقتصادی ایران از برجام را به حداقلِ 
ممکــن خود برســاند. با پذیرش منطــق تحریم های 
ســازگار و ناسازگار با برجام، این خطا و اشتباه با شدت 
بیشتری تکرار می شود. تعداد نهادهای بسیار بیشتری 
در تحریم باقی می مانند، لیســت تحریم دائما افزایش 
پیدا می کند. این منطق صراحتا لغو عملی تحریم های 
پسابرجامی را رد می کند و اجازه راستی آزمایی دقیق 
بــه ایران را نمی دهد و زمان راســتی آزمایی را حتی 

افزایش هم می دهد.
در تفســیر اقدام روز جمعه آمریکا و طبق گفته میخائیل 
اولیانــوف نماینده روســیه احیای برخــی از معافیت های 
ایران ازتحریم های آمریکا، اتفاقا منجر به کاهش سرعت 

فعالیت های هسته ای ایران می شود.
چنــد معافیت تحریمی در حوزه فنی هســته ای مرتبط با 
نیروگاه بوشــهر، رآکتــور اراک و رآکتور تحقیقاتی تهران 
که ناشی از شکســت سیاست فشار حداکثری است، هیچ 
نســبتی با لغو تحریم های نفتی، کشتیرانی، بیمه و بانکی 

ندارد.
البته ادامه ی زیاده خواهی و پافشــاری بر سیاســت های 
دوره ی ترامپ، باعث ادامه ی گذر زمان به نفع ایران شده 

و ابزار تحریم را ناکارآمدتر می کند.
در حوزه تحریم ســه مفهوم وجود دارد، لغو تحریم، تعلیق 
تحریم و تأخیر در اجرای تحریم، آنها که عوامانه در بازی 
رسانه ای داخلی شعار ساده لوحانه »برجام ما« را می دهند 
باید درک نمایند که ضمانت های اجرا و منافع هر توافقی 
بخش لاینفک آن قرارداد، توافق یا متن حقوقی اســت. 
آن برجامی که شــعارش را می دهند و در آن برخاف آیه 
ا تَخَافَنَّ مِنْ قَوْمٍ خِیَانةًَ فَانبْذِْ  شــریفه 58 سوره انفال » وَإمَِّ
إلِیَْهِمْ عَلیَ سَوَاءٍ » صبر برجامی پیشه نمودند، نه تنها هیچ 
تحریمی را رفع ننمود ) چون ابتدایی ترین پشــتوانه های 
حقوقی  و ضمانت اجرایی نداشــت( و در واقع در اسارت 
لبخندهــای طرف مقابل به هر قیمتی توافق شــد، امروز 
هزینه هایش به کشــور و مردم وارد شــده است و همین 
گروه، پیاده نظام  بازی تقصیر غرب شده اند و جالب است 

که امروز طلبکار شده اند.

اکنون آمریکا بیش از هر شرایطی محتاج برگشت به برجام 
است و منافع خود را برا این اصل تعریف نموده که با حفظ 
ســاختار و هندسه تحریم ها، ظرف چند ساعت تحریم ها 
را برگردانــد و در این مســیر از معماران تحریم های ضد 
ایرانی در دوران اوباما کمک گرفته اســت و ریچارد نفیو 
را در کنار مسوول ارشد تیم مذاکره کننده هسته ای آمریکا 

یعنی رابرت مالی قرار داده است. 
اصل اصرار طرف آمریکایی مبنــی بر عدم ارائه تضمین 
در پروســه بازگشت به توافق هســته ای، معلول همین 
تاش پشــت پرده آمریکا در حفظ ساختار، هندسه و هرم 
تحریم ها علیه ایران است. ریچارد نفیو و رابرت مالی بارها 
در جلســات مخفیانه و آشکار تاکید کرده اند که بازگشت 
آمریکا به توافق هســته ای باید به گونه ای صورت گیرد 
که با اضاع ســاختار اصلی تحریم ها علیه ایران و امکان 
برقــراری لحظه ای دوباره تحریم هــا منافات و تعارضی 

نداشته باشد.
موضوع مهم بعدی بازگشــت به برجام به صورت موقت 
و نمادین و فعال نمودن مکانیزم ماشــه برای بازگرداندن 
همه تحریم های چندجانبه علیه ایران در شــورای امنیت 
سازمان ملل متحد است و این هزینه سنگین توافق ۲015 
بسیار بد برجام است که عده ای ساده لوح یا مغرض برای 

برگشت آن جشن گرفته اند.
واقعا تعجب می کنم درک این موضوع که حتی اگر ایران 
به تعهدات خود عمل نماید، آمریکا با استفاده از حق وتوی 
خــود در برجام، همه تحریم ها را علیه کشــورمان برمی 

گرداند آنقدر دشوار است؟
امروز همین طرز تفکر در کشور با اجرای سیاست متوازن 
در سیاســت خارجــی مخالفت می کننــد در صورتی که 
معادلات دنیا، در حال تغییر اســت و تأمین منافع ملت ها، 
منوط به درک جدید این معادلات است و تعامل راهبردی 
با قدرت های نوظهور است و امروز سیاست خارجی موفق، 

سیاست خارجی متوازن است.
مشــکل برخی این اســت که کشــورهای مستقل و غیر 
ســلطه گری چون چین و روسیه جز تامین منافع دوطرفه 
پیش شرط دیگری برای تقویت روابط با ایران ندارند ولی 
قدرت های سلطه گر غربی، به ازای کوچکترین امتیازی، 
درصدد تحمیل خواســته ها و به عبارت بهتر بهانه های 
تمام نشدنی خود به ایران اسامی هستند. امروز هسته ای 
و موشکی، فردا سیاست های منطقه ای و حقوق بشر. این 
ذات سلطه و یکجانبه گرایی است که پیش شرط می گذارد 
و به دنبال تحمیل اراده خود هســتند. این ذات لیبرالیسم 
غربی است که به عنوان یک ایدئولوژی تهاجمی و سلطه 

طلب، همه چیز را برای خود می خواهد. 
جماعتــی که به دنبال کارشــکنی در روابط ایران با چین 
و روسیه هســتند یک ایران منفعل و حرف گوش کن در 
 برابر غــرب می خواهند. ایرانی که محــو در تمدن غربی

 باشد.

دیدگاه

مرور تاریخ بهمن 57؛ حمایت گسترده مردمی از بازرگان
در ادامه روز شــمار انقاب اسامی ایران به مرور برخی 

وقایع 17 بهمن 1357 می پردازیم.
بازگشت ژنرال هایزر به آمریکا

ژنرال هایزر که 14 دی ماه بدون اطاع قبلی وارد کشور 
شــده بود، به آمریکا بازگشــت. هایزر برنامه هایی برای 
جلوگیری از انقاب در ایران داشت که آخرین مرحله آن 
کودتای نظامی بود اما دیر به فکر افتاد )زمانی که ارتشی 
ها از فرماندهان خود اطاعت نمی کردند( و نتوانست نقشه 

های خود را عملی کند بنابراین از کشور خارج شد.
انحال ساواک

مجلس شورای ملی طرح بختیار، برای انحال ساواک را 
تصویب کرد )ساواک پیش از انقاب به شدت مخالفان را 
سرکوب می کرد به شکلی که برخی از مبارزان انقابی از 
زیر شــکنجه های وحشیانه ساواک جان سالم به در نمی 
بردند.به نظر می رسد بختیار برای جلب اعتماد و مذاکره 
این پیشنهاد را ارائه کرده است غافل از این که دیگر کار 

از کار گذشته بود.(
 مانور فانتوم ها بر فراز آسمان تهران

در پی جلسه شاپور بختیار با مجلس شواری ملی، فانتوم ها 
و هلی  کوپترهای نیروی هوایی ارتش در آســمان تهران 
مانور دادند. به نظر می رسد مانور هواپیما ها )با آن صدای 
مهیب( بیشتر برای ترساندن مردم و ایجاد رعب و وحشت 

بین آنهاست.
گفتنی اســت؛ صبح امروز بختیار با هلی کوپتر به مجلس 

رفت.
حمایت گسترده مردم از بازرگان

پس از فراخواندن مردم بــه تظاهرات عمومی  )در تایید 
دولت موقت(، مردم با تظاهرات در شــهرهای مختلف به 

حمایت از بازرگان پرداختند. 
راهپیمایــی مردم زاهدان در حمایت از بازرگان به خاک و 

خون کشیده شد

مردم زاهدان اعم از شــیعه و سنی در حمایت از )نخست 
وزیری( مهندس مهدی بازرگان تظاهرات کردند.که این 
راهپیمایی توسط چماق داران به خاک و خون کشیده شد.

توصیه امام خمینی)ره( به بختیار و ارتش
امام خمینی)ره( در ســخنرانی خود کار عاقانه و مفید را، 
عکــس العمل مثبت بختیار و ارتش به انقاب اســامی 

دانستند:
کار عاقانه و مفید به حال کشــور این اســت که بختیار 
و ارتش در مقابل انقاب اســامی، عکس العملی مثبت 

داشته باشند. )صحیفه امام، ص74 تا 86(
سخنرانی امام در حضور پرسنل نیروی دریایی

امام خمینی)ره( در حضور پرسنل نیروی دریایی در رابطه 
با استقال ارتش سخنرانی کردند:

از حالا به بعد شــما ] پرســنل نظامی [ در خدمت ملت 
باشید. ملت خودتان را خدمت بکنید. این آب و خاک مال 
شماســت. اینجا مال خودتان باید باشد. دست این اجانب 
باید کوتاه بشــود. چقدر امریکا بایــد از این مملکت ببرد 
و بخورد یا انگلســتان یا ســایر جاها؟ ما باید یکوقت هم 
زنده بشویم، بیدار بشویم، ملتفت بشویم، آزادی را بگیریم.

)صحیفه امام، ج 6، ص: 75(.
حضور روحانیون به همراه دانشگاهیان، کارکنان نفت 

و کارکنان هواپیمایی
این اتفاقات را در آیینه صحیفه نور می بینیم. امام در این 

سخنرانی فرمودند:
من از اینکه روحانیون با دانشگاهی، روحانیون با کارکنان 
نفت، روحانیون بــا کارکنان هواپیمایی با هم اینجا آمدند 
و اتصال خودشــان را با هم به همیــن معنا اعام کرده 
اند تشــکر می کنم... اینجا مملکت امام عصر- سام اللَّ 
علیه- اســت؛ باید اجانب در او دست نداشته باشند؛ باید 
کســانی که پیوند با امام عصر- ســام اللَّ علیه- ندارند 

کنار بروند.)صحیفه امام، ج 6، ص: 81( 

سخنرانی امام در جمع علمای خوزستان
امام خمینی)ره( در این دیدار بر روی وحدت مســلمانان 

تاکید کردند:
ما پیوســتگی خودمان را بــه اقلیتهای مذهبی اعام می 
کنیم. ما برادری خودمان را به برادران اهل ســنت اعام 
می کنیم. دشــمنان اســامند که می خواهنــد ما را با 
برادرهای خودمان مختلف کنند. دشمنهای اسام یا گول 
خورده هایِ از آنها هســتند کــه در این وقت مخالفت ما 
بین دو دسته را اعام می کنند. ما اعام می کنیم وحدت 
کلمه مسلمین را. اگر مسلمین وحدت کلمه داشتند، امکان 
نداشت اجانب بر آنها تسلط پیدا بکنند. این تفرقه در بین 
مسلمین است که باعث شده است که اجانب بر ما تسلط 

پیدا بکنند.)صحیفه امام، ج 6، ص:83(
17 بهمن در خاطرات صادق طباطبایی

در روز 17 بهمــن راهپیمایــی با شــکوهی در حمایت و 
پشــتیانی از دولت مهندس بازرگان برگزار شــد. بختیار 
مجبور به واکنش شــد و اعام کــرد، دولت موقت را تا 
همین طور هست جدی نمی گیرد؛ چون دو دولت در یک 
کشور معنی ندارد که امام هم در پاسخ گفتند: همین طور 
است، دولت شما غیرقانونی است و باید برود. این جریانات 

در تاریخ انقاب ثبت شده است.
در روزهای بعد هم ما در مدرســه رفاه بودیم و حســب 
ضرورت با امــام دیدار می کردیم. گزارشــات لحظه به 
لحظه جمع آوری و دســته بندی شــده و به اطاع امام 

می رسید.
در ایــن روزها که مهنــدس بازرگان در تــدارک کامل 
کردن اعضــای دولت خود بود، جنــب و جوش فراوانی 
در میان روحانیان نزدیک به شــواری انقاب و نیز گروه 
های سیاســی دیگر مشاهده می شــد.) خاطرات سیاسی 
اجتماعی، صادق طباطبایی، نشرعروج ، 1387 ،ج 3، ص 

) ۲۲8

اولین مصاحبه بازرگان به عنوان نخست وزیر
مهندس مهدی بازرگان در تاریخ 17 بهمن 57 به عنوان 
نخست وزیر در مصاحبه خود، برنامه و وظایف داولت خود 
را شرح داد و به طور موقتی از رهبری نهضت آزادی کناره 
گیری کرد. بازرگان به مدرسه علوی نقل مکان کرد و به 
نوعی آن جا محل اســتقرار وی شد.)در حکم بازرگان از 
او خواســته شده بود بدون وابستگی حزبی و گروهکی در 

پست نخست وزیری باشد.(
واکنش بختیار به تعیین نخست وزیر از طرف امام

شاپور بختیار نخست وزیر در به انتخاب بازرگان از طرف 
امام خمینی واکنش نشان داد و گفت:

»از اینکه هر روز یک نفر حکومتی تشکیل دهد تا زمانی 
که شوخی و حرف است )!( تحمل می کنیم ولی اگر وارد 
عمل شــوند، عمل را با عمل جــواب می دهیم... من در 
مقام نخســت وزیری قانونی مملکت می مانم تا انتخابات 

آزاد آینده را انجام دهم«
کابینه سایه بختیار و پاسخ بازرگان

شاپور بختیار دولت بازرگان)موقت( را کابینه یا دولت سایه 
نامید. بازرگان در پاسخ به بختیار گفت:«البته این کابینه، 
یک ســایه نخواهد بود، بلکه کابینه ای اســت جدی و از 

فردا کارهای جاری مملکت را در دست خواهد گرفت.«
حمایت رئیس جمهور یمن جنوبی از جنبش ضد شاه

طبق گزارش خبرگزاری ها رئیــس جمهور یمن جنوبی 
طی یــک کنفرانس مطبوعاتی از« جنبش ضد شــاه به 

رهبری آیت الل خمینی)ره(« حمایت کرد.
رسانه های خارجی

مطبوعات شــوروی )ســابق( با لحنی محتاط از انتصاب 
مهنــدس بازرگان به نخســت وزیری دولــت موقت یاد 
کردند.خبرگزاری فرانسه در این روز منتشر کرد که جبهه 
ی ملی از مقامات، ســازمان های حاکمــه و تمام مردم 

درخواست کرده است تا از دولت بازرگان حمایت کنند.



3
یکشنبه17بهمن1400/   سال سوم  /   شماره 1140

Vol.3.No.1140/ February .06.2022

www.sobhe-emrooz.ir
sobhe.emrooz.news@gmail.com

اد
تص

اق

پیام اعتراض بورس برای سیاست گذار

دلار زیر 20 می رود؟

حسین عبده تبریزی 
برای دولت ها در ایران،بورس نقشــی مشابه تشکیات بین 
المللــی فیفا را بازی می کند که دولت هــا را ناچار می کند 
مقررات بین المللی مشــخصی را دنبال کنند. مثاً نمی شود 
برای فوتبال هر مدیر دوست و آشنایی را بی ضابطه انتخاب 
کرد، یا دلبخواهی و هرگونه که دل خواست لیگ ها را برگزار 

کرد
بازار سرمایه در کشور ما دیگر آن قدر بزرگ شده است که در 
قبال سیاست های اتخاذی سیاست گذاران عرض اندام کند، 
خودی نشــان دهد، و نشان دهد که این سیاست نادرست و 
آن دیگر سیاســت درست است. برای دولت ها در ایران، این 
بازار نقشی مشابه تشکیات بین المللی فیفا را بازی می کند 
که دولت ها را ناچار می کند مقررات بین المللی مشــخصی 
را دنبال کنند. مثاً نمی شود برای فوتبال هر مدیر دوست و 
آشنایی را بی ضابطه انتخاب کرد، یا دلبخواهی و هرگونه که 
دل خواســت لیگ ها را برگزار کرد، و یا کاً از خیر برگزاری 
لیگ زنان گذشت. در بازار ســرمایه نیز نمی توان به دلخواه 

عمل کرد. چند مثال بزنیم.
به محض این که بحــثِ ارقام بزرگ عرضه اوراق دولتی در 
بودجه می آید، واکنش بازار سرمایه آن است که این به معنای 
تنگنای اعتباری بیشتر برای شرکت های بورسی است، و جا 
برای وام گیری این شــرکت ها تنگ می شــود، و متأثر از 
آن، سود شرکت ها کاهش می یابد. با این پیش بینی در بازار، 
شــاخص بافاصله عکس العمل نشان می دهد. یا به محض 
این که در شرکت بورســی بزرگی مدیری ناآشنا و نامناسب 
برای بــازار انتخاب می شــود، به یک بــاره عکس العمل و 
بازتاب های گسترده بازار در مقابلِ آن انتخاب قرار می گیرد. 
این انتخاب بافاصله روی قیمت ســهام تأثیر می گذارد، و 
سیاست گذار درمی یابد که انتصاب درستی انجام نداده است. 
مثــال دیگر بــه تصمیمات قوة مجریه و مقننه در بررســی 

بودجه کل کشور برمی گردد.

کســری بودجه تأثیر عمده ای بر نرخ تورم دارد، و این اتفاق 
در بازار پول به عکس العمل عمده ای نمی انجامد و کار مردم 
به اعتراض، شــکایت و تحصن نمی کشد، اما بافاصله در 
بازار ســرمایه، هزاران نفر به تحلیل آثار کسری بودجه روی 
قیمت ها و شــاخص ســهام می پردازند. این صداهای بلند 
جلوی حداقل برخی از تصمیمات سیاست گذار را سد می کند. 
سیاســت گذار نگران از عکس العمل بازار، با تأمل بیشتری 

تصمیمات خود را اخذ می کند.
بازار ســرمایه به سیاست گذار پیام می دهد که حداقل در این 
عرصه، کارِ کارشناسی مورد نیاز و ماک است، و موضوع با 
مدیریت در ســایر بخش های اقتصادی و سیاسی فرق دارد. 
این بدین معنا نیســت که انتخاب های غلط در آن عرصه ها 
نتایج بســیار زیان بخشی برای کشــور به همراه ندارد، بلکه 
بدآن معناست که اشــتباهات سیاست گذار در عرصة مرتبط 

با بازار ســرمایه، صدای بازار را درمی آورد، و جایی هســت 
کــه تصمیمات غلط را فریاد بزند. ایــن صداها مایه نگرانی 
سیاست گذار است، و می تواند موقعیت شغلی سیاست گذار را 
با خطر همراه کند، و از این رو بی شک تصمیمات در انتصاب 
مقامات بر بازارهای ســرمایه و در تصمیمات مؤثر بر قیمت 
ها و هزینه ها در این بازار تا حدودی با متانت و با وســواس 

بیشتری اتخاذ می شود.
برای دولت ها این محدودیت ها و عدم انعطاف های به ظاهر 
کمتر در تصمیم گیری، بی شــک نعمت است. اشتباهات در 
سیاســت گذاری و تصمیم گیریِ در سایر بخش ها در کشور 
ما شــاخص های چندان روشــنی ندارد که ناقوســی را به 
صدا درآورد. در بازار ســرمایه، اما وجود چنین شیپورچی ها 
و سوت زن هایی معمول و مرســوم است. سیاست گذار نباید 
از این بازتاب های پرســروصدا و شفاف ســازی ها که جلوی 

اشتباهات بیشــترش را می گیرد، نگران شود، بلکه برعکس 
باید از آنها به شــدت اســتقبال کند. این سروصداها در میان 
مدت به ارزیابی بهتر از عملکرد سیاست گذار نیز می انجامد؛ 
بنابراین، قبول صدمات و سختی  های شفاف سازی به دست 

آوردهای آن می ارزد.
مثالی ســاده وضعیــت صندوق های بازنشســتگی دولتی و 
شبه دولتی در کشور ما اســت. طبق محاسبات بیمه سنجی، 
عمده ایــن صندوق ها امروز کســری های قابل ماحظه ای 
دارند؛ کسری هایی که هم حاصل تحولات جمعیتی است، و 
هم به تعیین تکلیف کردن های  سیاست گذار برمی گردد، و 
از همه مهم تر به مدیریت ضعیف دارایی های این صندوق 
ها مربوط اســت. برای یک لحظه تصور کنیم که در چهل 
سال گذشته، مثاً در هر ماه، ارزش روز دارایی های صندوق 
تأمین اجتماعی اعام می شد و ذی نفعان صندوق از تحولات 
ارزش  دارایــی های صندوق آگاه می شــدند. چنین حدی از 
شفاف سازیِ صندوق های بازنشستگی در بسیاری از کشورها 
رواج دارد و در کشوری چون شیلی، این گزارشدهی حتی هر 

روز انجام می شده است.
در صورت وجود چنین ســطحی از شفاف سازی، چقدر از 
انتصابات بی دقت دولتی کاسته می شد؟ چقدر گزینش های 
مدیریتی بهتری صورت می گرفت؟ چقدر قانون گذاران در 
تعیین تکلیف برای صندوق هــا دقیق تر عمل می کردند؟ 
چقدر امر و نهی و تعیین تکلیف کردن دولت و قوة مقننه 
بــرای صندوق ها کاهش می یافــت؟ و چقدر قوة قضائیه 
برای قضاوت در این عرصــه مجهزتر و بادانش تر عمل 

می کرد؟
54 سالگی بورس بر همه سرمایه گذاران بازار سرمایه مبارک 
باشــد. آری بازار سرمایه ایران مشــکات و گرفتاری های 
بسیار دارد؛ و قبول داریم که نقاط ابهام و ضعف بسیار دارد؛ 
اما حتی همین جثه رنجور و نحیف بازار ســرمایه هم در این 

شرایط دشوار اقتصاد ایران کماکان غنیمت است.

به نظر می رســد که بازار ارز هم چنان روی توافق حســاب 
باز می کند و به نوســانات آرام خود ادامه دهد. دور شدن از 
تحقق وعده دلار زیر۲0 بــه باور تحلیل گران، تا زمانی که 
اسکناس آمریکایی زیر ســطح ۲7 هزار و 500 تومانی قرار 
داشته باشد، هدف اول بازیگران کاهشی محدوده ۲7 هزار و 

۲00 تومان خواهد بود.
قیمت دلار در 45 روز ابتدایی زمســتان بیشــتر با سناریوی 
احیای برجام خود را تنظیم کرد. بازار از ابتدای دی ماه بیشتر 
گرایش به کاهش قیمت داشت و در نهایت در هفته گذشته 

زیر سطح ۲7 هزار و 500 تومانی بسته شد.
گفته می شود که در هفته جاری،  دور جدید مذاکرات هسته 

ای آغاز می شود و برخی از رسانه ها عنوان کرده اند که در 
این دور سرنوشت احیا یا شکست برجام مشخص خواهد شد. 
بازار ارز در هفته جاری منتظر اســت که با شروع مذاکرات، 
خبر جدیدی برســد که سناریوی پیشروی مذاکرات یا عقب 

گرد در آن ، مشخص تر شود.
در فضای کنونی به نظر می رســد که بــازار  ارز هم چنان 
روی توافق حســاب باز می کند و به نوسانات آرام خود ادامه 
دهد. دور شــدن از تحقق وعــده دلار زیر۲0 به باور تحلیل 
گران، تا زمانی که اســکناس آمریکایی زیر سطح ۲7 هزار و 
500 تومانی قرار داشــته باشد، هدف اول بازیگران کاهشی 

محدوده ۲7 هزار و ۲00 تومان خواهد بود.

گفته می شــود که در صورت از دست رفتن کانال ۲7 هزار 
تومانی، سرعت نزول دلار بیشتر خواهد شد. با این حال، دیگر 
مانند دی ماه 99 خبری از نرخ دلار11، 15 یا 18 هزار تومان 
نیست. کف ذهنی دلار بالاتر آمده است و بیشتر معامله گران 
احتمال ثبت اعداد یاد شــده برای دلار را دور از دســترس 

می دانند.
این در حالی بود که در ســال گذشته،  با زمزمه های احیای 
برجام، قیمت اســکناس آمریکایی حتی تــا کانال ۲1 هزار 
تومانی پایین رفته بود و شــماری از مقام های دولتی وعده 
نرخ های بسیار پایین تری را داده بودند. انتظار بیشتر معامله 
گران این اســت که با احیای برجام شانس صعود دلار بسیار 

محدود شــود و به دنبال خروج ســفته بازان، شدت تغییرات 
قیمتی اســکناس آمریکایی محدودتر شود. در شرایط کنونی 
افزایشــی ها قدرت زیادی در بازار ندارند ولی می توانند در 
صــورت تثبیت دلار بالای محدوده ۲7 هزار و 500 تومانی، 
این ارز را به ســوی مقاومت ۲7 هزار و 800 تومانی حرکت 

دهند.

عبور بیت کوین از دیوار ۴۰ هزار دلار
یک کارشــناس بازار ارزهــای دیجیتال 
گفت:  بیت کوین، دیروز بالاخره توانست 
از دیوار مهــم 40 هزار دلار عبور کند و 
به بالاترین قیمت خود در دو هفته اخیر 

برسد.
احسان عاشوری در گفت وگو با ایسنا، با 
بیان اینکه بیت کویــن، دیروز جمعه 15 
بهمــن ماه از دیوار مهــم 40 هزار دلار 
عبور کــرد، گفت: بیت کویــن طی ۲4 

ساعت گذشــته 10 درصد افزایش قیمت داشته و به قیمت 41٫500 دلار رسیده است. این 
برای اولین بار است که بیت کوین پس از دوم بهمن ماه امسال، از مرز روانی حیاتی 40 هزار 
دلار عبور می کند. دیروز پس از آنکه بیت کوین توانســت سطح حمایتی بین 35 تا 37 هزار 

دلار را حفظ کند، از منطقه نوسانی هفتگی عبور کرد.
وی ادامــه داد: با وجود این، هنوز هم قیمت بیت کوین از بیشــترین مقدارش یعنی 69 هزار 
دلار، فاصله زیادی دارد. هدف بعدی قیمت بیت کوین، بین 4۲ تا 43 هزار دلار اســت. از آن 
طرف، اگر بیت کوین دوباره به روند نزولی برگردد، سطوح 33 هزار دلار و در بدترین شرایط، 

۲8 هزار دلار سطوح حمایتی بیت کوین هستند.
این کارشناس بازار ارزهای دیجیتال درباره علت این افزایش قیمت بیان کرد: یکی از عوامل 
مهمی که در این امر دخیل بود، اطمینان تریدرهای بازار رمزارزها از ثبات بازار پس از سقوط 
قیمت ها بود. البته برخی تریدرها احتمال به وجود آمدن شورت اسکوییز را هم عنوان کرده اند. 
اما در این بین علت احتمالی دیگری هم برای جهش قیمتی بیت کوین وجود داشــت. رشــد 
قیمت بیت کوین دقیقا پس از آن اتفاق افتاد که گزارش اشــتغال به کار آمریکا در ماه ژانویه 
منتشــر شد. گزارشی که نشان می داد اشتغال آمریکا رشــد چشمگیری داشته است. به نظر 
می رســد همزمانی این اتفاق و جهش قیمت بیت کوین بی ارتباط نباشــند و این موضوع به 

عنوان محرکی برای نوسان بازار عمل کرده است.
 Marathon Digital Holdings عاشــوری ادامه داد: از طرفی شرکت اســتخراج بیت کوین
در آمریکای شــمالی، روز جمعه گفته است که دارایی های رمزارز خود را به 8595 بیت کوین 
افزایش داده اســت. این موضوع نیز ممکن اســت بر روند صعــودی بیت کوین اندکی تاثیر 
گذاشــته باشد. با این جهش قیمت، احساســات بازار از افسردگی به سمت خوش بینی تغییر 

کرده و امروز شاخص ترس و طمع روی عدد 33 قرار گرفته است.
جمعــه نه فقط برای بیت کوین، بلکه برای آلت کوین ها هــم روز خوبی بود. اتریوم هم مثل 
بیت کوین، طی ۲4 ســاعت گذشته تقریبا 10 درصد افزایش قیمت داشته و توانسته از 3000 
هــزار دلار عبور کند. اما در بین ده رمزارز برتر جهان، پولکادات و بایننس کوین با 15 درصد 
رشد قیمت، بهترین عملکرد را داشته اند. اما برای اینکه ببینیم آیا بیت کوین به روند صعودی 

برگشته است و این روند ادامه دار خواهد بود یا خیر، باید اندکی صبر کرد.

  لوازم خانگی چند؟

گزارش هــای میدانی در روزهای اخیر از بازار لــوازم خانگی حاکی از جولان برندهای ترک، 
آلمانی، ایتالیایی و حتی به صورت محدود برندهای آمریکایی و انگلیســی، در کنار برندهای 

کره ای در بازار لوازم خانگی و افت قیمت برخی برندهای خارجی قاچاق است.
به گزارش ایســنا،   بازار لوازم خانگی خلوت است و مغازه داران هم تمام تاششان را می کنند 
که شما خرید کنید. تقریبا همه فروشندگان هشدار می دهند که اسفند ماه گرانی است و بهتر 

است همین حالا خرید کنید.
برخی فروشــندگان همچنین از کاهش قیمت لوازم خانگی خارجی طی هفته های اخیر خبر 
می دهند: »خارجی ها اخیرا ارزون تر شده، اما داخلی ها تغییری نکردن. البته بار خارجی جدید 

بیاد گرون تره«.
نکته دیگر اما تنوع برندهای خارجی در زمان ممنوعیت واردات است. حالا دیگر موضوع فقط 
برندهای کره ای نیســت، بلکه برندهای ترک، آلمانی، ایتالیایی و حتی آمریکایی و انگلیسی،  
هرچند محدودتر، به چشــم می خورد. اما آنچــه کیفیت خرید مصرف کننده را تهدید می کند 
احتمال فروش کالای تقلبی با درج برندهای معروف و همچنین وجود شــرکت های گارانتی 
اســت که در زمان ممنوعیت بدون مجوز ارگان خاصی کالاهای قاچاق را ضمانت می کنند 
و مصرف کننده در صورت بروز مشــکل از سوی این شــرکت ها امکان شکایت و پیگیری 

مطلوب را نخواهد داشت.
البتــه قاعدتا مغازه داران نمی توانند همه این ماجــرا را برای خریدار توضیح دهند. برای مثال 
یکــی از آن ها می گوید: »شــرکت های ضمانت کننده برای اینکــه بتونن کار کنن، معمولا 
پاســخگو هستن. معمولا هم از اتحادیه مجوز می گیرن. عاوه بر این معمولا جنس خارجی 

به این زودی دچار مشکل نمی شه«.
بعضی برندها در زمان ممنوعیت ترخیص شدند!

اما یکی دیگر از فروشــندگان که بیشــتر تبلیغ کالاهای آلمانی را می کند این موضوع را به 
گردن مصرف کننده می اندازد: »بســتگی داره خودت چه گارانتی بگیری، اگر دنبال گارانتی 

ارزون باشی ممکنه به مشکل بخوری. اما اگر گارانتی اصلی بگیری خیالت راحته«.
این اظهار نظر از آن جایی مهم می شــود که فروشنده دیگری هم از فروش کالاهای جدید 
پر ســر و صدای بوش با گارانتی اصلی خبر می دهد که تاش برای ترخیص 4۲0 کانتینر از 
آن در زمان ممنوعیت بارها خبرساز شد. او حتی می گوید که کالاهای این برند در سال های 
اخیر و بعد از ممنوعیت ترخیص شده اند: »بعضی از محموله های بوش، برند ترک بکو و برند 
انگلیسی کنوود بعد از ممنوعیت ترخیص شدند و بخاطر همین برندهای آلمانی و حتی ترک 
بیشــتر قابل اعتماد هستن. بیشــتر کالای تقلبی و کالاهای چینی به اسم برندهای معروف 

کره ای فروخته می شن و برای خرید اون ها بیشتر باید مراقب باشین.«
جدیدترین قیمت لوازم خانگی در بازار

یخچال و فریزر ســاید خارجی از 44 تا 110 میلیون تومان و ایرانی ها متوســط 30 میلیون 
تومان فروخته می شــود. همچنین یخچال و فریزر پهن ایرانی که عمق آن معادل یخچال و 

فریزر سایدبای ساید است، حدود 18 تا ۲0 میلیون تومان قیمت دارد.
لباسشویی خارجی هم از 11 تا 40 میلیون تومان و ایرانی از هفت تا حدود 17 میلیون تومان 

قیمت دارد.
ماشــین ظرفشــویی خارجی نیز از 13 تا حدود 40 میلیون تومــان و ایرانی 11 تا حدود ۲0 

فروخته می شود.
قیمت اجاق گاز حدود شش تا 1۲ میلیون تومان است و یکی از فروشندگان می گوید معمولا 

اجاق گازهای ارزان تر به صورت کارگاهی تولید می شوند و ممکن است استاندارد نباشند.
در این میان نکته جالب نزدیک بودن قیمت و حتی در مواردی ارزان تر بودن کالای خارجی 
به نســبت ایرانی است. بسیاری از فروشــندگان هم توصیه می کنند که در این شرایط بهتر 
اســت برخی کالاها را خارجی بخرید: »اگر ماشین لباسشویی و ظرفشویی ایرانی می شه 30 
میلیون تومن برو دنبال برند خارجی، ولی یخچال همون ایرانی بخر. کا قیمت جنس ایرانی 

باید نصف قیمت خارجی باشه تا مردم بخرن.«

باخبر باشید

پروژه از زمانبندی خود عقب افتاد

نهضت ملی مسکن در سربالایی
پروژه نهضت ملی مســکن که صرفا ۲10 
هزار واحد آن به مرحله کلنگ زنی رســیده 
بنا به گفته ســازندگان و نمایندگان مجلس 
از برنامــه زمان بندی عقب مانده و پیگیریها 
نشان می دهد با وجود دریافت مبالغی تا 160 
میلیون تومان از متقاضیان در بعضی مناطق 
از جمله شهر جدید پرند، کفگیر منابع به ته 
دیگ خورده و خبری از افزایش مبلغ وام تا 
سقف 450 میلیون تومان نیست؛ مسئولان 
هم در پاســخ به پایین بودن سرعت اجرای 

کار به ان شاءالل اکتفا می کنند.
ســرعت اجرای طــرح ســاخت دو میلیون 
واحــد از پروژه چهار میلیون واحدی نهضت 
ملی مســکن در هفت ماهه ابتدای تصویب 
قانون آنطور که باید و شــاید مطلوب نبوده 
اســت. بعد از آنکه انبوه سازان اعام کردند 
تعامل مناســبی با آنها بــرای اجرای پروژه 
صــورت نگرفته، حالا نماینــدگان مجلس 
هم از عقب ماندگی برنامه سخن می گویند. 
البتــه در این بین نمی توان تنها وزارت راه و 
شهرسازی را مقصر دانست؛ چرا که به گفته 
رضایی کوچی ـ رییس کمیســیون عمران 
مجلس ـ دیگر دستگاهها از جمله شهرداری 
ها، بانکهــا، وزارت اقتصاد، وزارت صمت و 
غیره باید پای کار بیایند. اما بررســیها نشان 
می دهد موتور برخی از این دستگاهها هنوز 

روشن نشده است.

بانکها قرار بود در سال اول 360 هزار میلیارد 
تومان به پروژه جهش تولید و تامین مسکن 
)نهضت ملی مســکن( اختصاص دهند اما 
گفته می شــود به دلیل کمبــود منابع این 
اتفاق رخ نداده و آنچه تا کنون پرداخت شده 
948 میلیارد تومان بوده است. وزارت صمت 
هم موظف به تامین مصالح ساختمانی ارزان 
قیمت و اعتباری اســت اما عملکرد چندانی 
در این زمینه ارایه نشده و هفت خوان صدور 
پروانه از سوی شهرداری ها کماکان به قوت 
خود باقی اســت؛ تا جایی که انبوه ســازان 
می گویند روند صدور پروانه ســاختمانی در 
ایران بعضا تا یک ســال طول می کشد. در 
روزهای اخیر شــهرداری تهــران اقدام به 
تشــکیل قرارگاه مســکن کرده و قول داده 

روند صدور پروانه ساخت را کوتاه کند.
شــورای عالی مســکن به ریاســت رییس 
جمهور هر ماه تشــکیل می شــود که قطعا 
در این شورا مشــکات پروژه نهضت ملی 
مســکن به عنوان مهمتریــن برنامه دولت 
ســیزدهم مورد بررســی قرار می گیرد. اما 
نماینــدگان مجلــس معتقدند بهتر اســت 
جلسات این شــورا دو هفته یک بار برگزار 

شود.
فقط ۲10 هزار واحد به مرحله کلنگ زنی 

رسیده است
طبق اعام رســتم قاســمی ـ وزیــر راه و 

شهرســازی ـ برای دو ســال ابتدایی طرح 
نهضت ملی مسکن، ساخت دو میلیون واحد 
در دســتور کار است و قرار شــده تا پایان 
ســال جاری 800 هزار واحد به مرحله اجرا 
برســد. بررسیها نشان می دهد تا اوایل دی 
ماه برای 760 هزار واحد زمین تامین شــده 
و آماده آغــاز عملیات اجرایی هســتند. اما 
آنطور که وزارت راه و شهرســازی می گوید 
ممکن اســت تمام 760 هزار وحد به مرحله 
اجرا نرسیده باشد. ظاهرا ۲10 هزار واحد یا 

کلنگ زنی شده یا آماده کلنگی زنی است.
گزارشــهایی هم که از متقاضیان می رسد 
نشــان می دهد اغلــب پروژه هــا یا آغاز 
نشــده یــا در مراحل اولیــه متوقف مانده 
اســت. به طور مثال در شــهر جدید پرند 
بعضی متقاضیان اعــام می کنند تا کنون 
1۲0 میلیون تومان از آنها دریافت شــده و 
پیامک واریز 40 میلیــون تومان دیگر نیز 
در روزهای اخیر برای آنها ارســال شــده 
است؛ در حالی که پیشرفت پروژه حدود 10 
درصد عنوان می شود. تابستان سال 1399 
هزینه ســاخت پروژه نهضت ملی مسکن 
۲.7 میلیــون تومان در هر متر مربع برآورد 
می شد که اخیرا علیرضا جعفری ـ سرپرست 
شرکت عمران شهرهای جدید ـ این رقم را 
با توجه بــه هزینه های موجود 4.7 میلیون 

تومان اعام کرده است.

افزایش تسهیلات شاید وقتی دیگر
از احتمال کم کاری شــرکت عمران شــهر 
جدیــد پرند در اجرای  پــروژه که بگذریم، 
به نظر می رســد با توجه به افزایش قیمت 
مصالح ساختمانی که انبوه سازان میزان رشد 
آن نسبت به سال گذشته را حدود 50 درصد 
می دانند، دیگــر نمی توان با مقــدار آورده 
متقاضیــان، طرح ها را جلو برد. قرار اســت 
به هریک از واحدهای نهضت ملی مســکن 
بین ۲50 تا 450 میلیون تومان )بر اســاس 
منطقه و شــهر مورد نظر( تسهیات تعلق 
بگیــرد؛ در حالی که به نظر می رســد هنوز 
مصوبه افزایش ســقف تسهیات از 150 به 
450 میلیون تومان شــکل اجرایی به خود 

نگرفته است.
»ان شاءالله« با افزایش وام فشار از روی 

مردم کم می شود
پیگیریهــا از علت کاهش ســرعت اجرای 
پــروژه نهضت ملــی مســکن در پرند به 
آنجا ختم شــد که محســن وطن خواهی ـ 
مدیرعامل شــرکت عمران شهر جدید پرند 
ـ پس از حدود یک سال خودداری از پاسخ 
به تماس خبرنگار ایسنا، شب گذشته درباره 
انتقاد متقاضیان به روند ســاخت واحدهای 
نهضت ملی مسکن در شــهر جدید پرند با 
ارسال پیامکی به ایسنا نوشت »فکر می کنم 
با افزایش مبلغ وام فشــار از روی مردم کم 

بشه ان شاءالل«!
به گزارش ایســنا، در جریــان فراخوان دو 
طرح »اقدام ملی مسکن«   و »نهضت ملی 
مسکن« مجموعا بیش از 4 میلیون نفر ثبت 
نــام کرده اند که از تقاضای بالای مســکن 
در کشــور حکایت دارد. با این حال تجربه 
مسکن مهر نشان داده به دلیل عدم توانایی 
متقاضیان در پرداخت آورده، آمار متقاضیان 
واقعی بعد از مدتی دچار ریزش می شود. در 
حــال حاضر ثبت نام از افــراد مجرد بالای 
۲3 سال در این پروژه جریان دارد که تا ۲0 
بهمن ماه ادامه خواهد داشت. پس از آن بنا 
به گفته محمود محمــودزاده ـ معاون وزیر 
راه و شهرسازی ـ امکان ویرایش اطاعات 
متقاضیان فراهم می شــود. بــه مرور نیز 
پالایش افراد و پیامک بارگذاری مدارک به 

آنها ارسال می شود.
در اجرای پروژه جهش تولید و تامین مسکن 
قرار اســت چینی ها و ترکها نیز مشــارکت 
کنند. علت حضور آنها استفاده از تکنولوژی 
نوین اعام شــده که می تواند در ســرعت 
اجرای پروژه موثر باشــد. در حالی که آنچه 
عما به کند شــدن فرآیند ســاخت منجر 
شده، طولانی بودن روند صدور پروانه، تورم 
نهاده های ســاختمانی و کمبود منابع است 
که به دست اندازهای بزرگی در مسیر طرح 

تبدیل شده اند.
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راه اندازی پویش لاله های برفی؛ با یاد 
شهدای انقلاب خون اهدا کنید

پویش اهدای خون با عنوان »لاله های برفی« 
به یاد شــهدای انقاب، از ابتدای دهه فجر تا 
پایان بهمن ماه در همه مراکز انتقال خون سطح 

استان تهران به اجرا در می آید.
اهدای خون اهدای حیات و زندگی به فرد است؛ 
چراکه هستند بســیاری از بیماران که برای زنده 
ماندن نیازمند قطرات ناچیز خون همنوعان خود 
هستند و اهدای قطرات ارزشمند خون به بیماران 

نیازمند تزریق زندگی و ماندن و ادامه دادن مسیر حیات است.پویش اهدای خون با عنوان » لاله 
های برفی » به یاد شــهدای انقاب لاله های خونینی که در فصل ســرد نا امیدی با بذل خون 
خود رهایی و همدلی را به ما آموختند از ابتدای دهه فجر تا پایان بهمن ماه در همه مراکز انتقال 
خون سطح استان تهران به اجرا در می آید. محمد رضا مهدی زاده، مدیر کل انتقال خون استان 
تهران ضمن اعام این مطلب گفت: این پویش با شــعار اهدای خون در فصل همدلی که ویژه 
دهه فجر طراحی شده است. همچنین فصل همدلی را به یاد ما می آورد. زمانی که مردم با امید و 
شور و شوق وصف ناشدنی منتظر تغییری بزرگ بودند و پناه هم شدند و با هم دلی به هم کمک 
کردند. مهدی زاده گفت: امیدوارم با یاد آوری این روزهای بزرگ و همدلی بی نظیر مردم، همه 
بار دیگر در قلب هایمان را به روی نیاز بیماران بگشاییم و آنان را در آغوش همدلی پناه دهیم.در 
پویش لاله های برفی قرار اســت لاله های خون شهروندان همدل مان برف نا امیدی را بشکافد 
و در رگهای بیماران امید دوباره بپاشد. مراکز اهدای خون سراسر استان تهران تا پایان بهمن ما 

ه منتظر لاله های برفی شما است. فصل، فصل همدلی است.

  کلاهبرداری در پوشش فروش اتوبوس!
جانشــین رییس پلیس پایتخت از دســتگیری 
کاهبــردار متواری خبر داد که به بهانه فروش 
اتوبوس 55 میلیارد تومــان کاهبرداری کرده 
بود.ســردار حمید هداوند جانشین پلیس تهران 
بــزرگ از دســتگیری زنی خبــر داد که تحت 
پوشــش شــرکت فروش اتوبوس 550 میلیارد 

ریال از شهروندان کاهبرداری کرده بود.
 ســردار هداوند در تشــریح جزئیات خبر فوق 

اظهار داشــت: در پی ارجاع پرونده ای به قرارگاه جلب پلیس پیشگیری تهران بزرگ مبنی بر 
بازداشت یک زن کاهبردار، شناسایی مخفیگاه متهم و بررسی موضوع در دستور کار ماموران 
این پلیس قرار گرفت.وی افزود: در بررســی های اولیه مشخص شد که متهم در سال 1391 
تحت پوشــش شرکت فروش اتوبوس اقدام به تاسیس شرکت خصوصی در شهر تهران کرده 
و با تبلیغ ذی نفوذ بودن در دســتگاه های اجرائی و توانایی واگذاری اتوبوس با برند شــرکت 
های معروف جهانی، اقدام به جذب مشتری و دریافت مبالغ هنگفتی از شهروندان کرده بود.

این مقام ارشــد پلیسی با اشــاره به اینکه متهم پس از کاهبرداری با هویت جعلی به زندگی 
مخفیانه پرداخته و به طور مرتب محل ســکونتش را تغییر می داد، گفت: ماموران انتظامی با 

تحقیقات دقیق تر موفق به شناسایی مخفیگاه متهم در محله بریانک شدند.
جانشین پلیس تهران از دستگیری متهم در مخفیگاهشان خبر داد و گفت: متهم با ۲0 شاکی 
روانه مرجع قضائی شــد و کارشناســان ارزش کاهبرداری انجام شــده را 550 میلیارد ریال 

محاسبه کرده اند.

  بیماران سرطانی درمان را به دلیل کرونا 
به تأخیر نیندازند

دبیر اجرایی ششمین کنگره کلینیکال آنکولوژی 
گفت:با شــیوع کرونا و ایجاد تــرس از مراجع 
حضوری افراد برای تشخیص بیماری سرطان و 
عدم مراجعه برخی از بیماران برای ادامه درمان 
، باعث پیشرفت بیماری در این افراد شده است.
طیبــه طاهــری پنــاه، متخصــص رادیوتراپی 
آنکولــوژی و دبیراجرایی ششــمین کنگره بین 
المللــی کلینیــکال آنکولــوژی در گفت وگو با 

خبرنگار ســامت خبرگزاری فارس،اظهارداشــت: این کنگره  در روزهای ۲7 الی ۲9 بهمن ماه 
برگزار می شود.وی بیان داشت: کنگره امسال با تائید و همراهی انجمن های اروپایی رادیوتراپی 
آنکولوژی ESTRO و مدیکال آنکولوژی ESMO و با ارائه جدیدترین روش های تشــخیصی 
و درمانی ســرطان در زمینه های مختلف توسط سخنرانان مطرح داخلی و خارجی و به صورت 
حضوری و وبینار برگزاری می شــود.طاهری پناه با اشــاره به دو مبحث مهم طب تســکینی و 
تومورهای اطفال در این کنگره، افزود: روش های جدید جراحی آنکولوژی و تکنیک های مدرن 
رادیوتراپی، داروهای جدید در زمینه درمان ســرطان، فیزیک پزشکی، تکنولوژی پرتو درمانی و 
رادیو بیولوژی و پرســتاری شــیمی درمانی از مهمترین پنل ها و بخش های این رویداد هستند.
این متخصص رادیوتراپی آنکولوژی با اشــاره به هفته جاری که به نام هفته مبارزه با ســرطان 
نامگذاری شــده است،گفت:با شــیوع و همه گیری کرونا و ایجاد ترس از مراجع حضوری افراد 
برای تشخیص بیماری و شروع روش های درمانی و همچنین عدم مراجعه برخی از بیماران برای 
ادامه درمان خود،متاســفانه باعث پیشرفت بیماری در این افراد گشته و همچنین مراجعه دیگر 
بیماران در مراحل پیشرفته تر را شاهد بودیم.وی توجه به اهمیت تشخیص زود هنگام و شروع 
به موقع درمان های مناســب و تاثیر آنها بر پیش آگهی بیماران را یادآور شد و ادامه داد:شروع و 
پیگیری به موقع بیماری در افراد بسیار ضروری است و در نتیجه درمان و طول عمر بیمار بسیار 
حائز اهمیت است.طاهری پناه گفت: در همه جای دنیا در زمان اپیدمی کرونا درمان های مرتبط 
با ســرطان به صورت اســتاندارد و در مواردی با تغییرات کوچکی در پروتکل های درمانی ادامه 

دارد و ترس از کرونا باعث تاخیر در درمان نمی شود.

  اعمال محدودیت ها مانع گسترش 
امُیکرون نمی شود

فرمانده ســتاد مقابله با کرونــای تهران با بیان 
اینکه اعمال محدودیت ها، مانند ســویه های 
سابق مانع گسترش امُیکرون نمی شود، گفت: 
بهتریــن اقدام بــرای جلوگیری از شــیوع این 
ویروس، واکسیناســیون، رعایت فاصله گذاری 

اجتماعی و استفاده از ماسک است.
به گــزارش ایرنا، علیرضا زالی روز گذشــته در 
ستاد اســتانی مقابله با کرونای استان تهران با 

اشاره به سرعت شــیوع سویه امُیکرون، شــکل گیری هرنوع تجمع را فرصتی برای تشدید 
ابتای به آن خواند و افزود: تا حد امکان باید از شــکل گیری تجمعات تحت هر شــرایطی 

جلوگیری کرد چرا که امیکرون امکان شیوع بالایی در این وضعیت را دارد.
وی با بیان اینکه بر اســاس آمار اعام شده شــاهد افزایش تعداد مبتایان و بستری شدگان 
هســتیم اظهار داشت: دامنه پیک ششم شــکل گرفته و در کشورهای اروپایی نیز تعداد افراد 
بســتری شده نســبت به پیک قبل بیشتر است و نباید نســبت به افت تعداد فوتی ها و حال 
مبتایان ســاده انگاری کرد.زالی با اشاره به اعام آماده باش به 108 رئیس بیمارستان استان 
تهران گفت: نکته مهم بحث گسترش تعداد تخت های مربوط به بستری کودکان است که به 

سرعت پیش می رود و باید برای مقابله با وخامت اوضاع آمادگی لازم را داشت.
فرمانده ستاد مقابله با کرونای تهران خاطرنشان کرد: تجربه کشورهای موفق در زمینه کاهش 
مرگ و میر نیز نشــان میدهد که ارزانترین و آســانترین راه  برای مقابله با اومیکرون ترغیب 

مردم برای دریافت دُز یادآور واکسن کروناست.

خبر

عضو شورای شهر در گفتگو با صبح امروز:

شش پروژه شهری مشهد دارای اشکالات اساسی است
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شهر مشهد گفت: می 
پرســند نمی دانستید 
اســت؛  این  وضعیت 
باید گفــت بخدا نمی 
دانســتیم شهرداری این 

میزان بدهی دارد.
در  دبیریــان  مجیــد 
گفتگو بــا خبرنگار صبح 
امروز بــا بیان اینکه هم 
اکنون بیــش از 6 پروژه 
در شــهر مشهد با اشــکالات جدی مواجه 
هســتند گفت: تقاطع چتدسطحی آزادگان، 
دوربرگردان ابوطالــب، دوربرگردان مصلی، 

کوهشار، کوه پارک و زیست پارک از جمله 
پروژه هایی هســتند که با ایرادات و اشکال 

مواجه هستند.
او تاکید می کند: چرا پــروژه ای را تعریف 
کرده ایــد که مهندســی ارزش نداشــته و 
مطالعــات آن دارای عمــق و توجه کافی 
نیست و در کنار آن نیز به پیمانکار فشار وارد 
شــده  که پروژه را سریعتر تحویل بدهد؛ در 
هنگام تاش برای افزایش سرعت به سبب 
ایجــاد تغیراتی در مبنا و مدل اولیه شــاهد 

افزایش قیمت در پروژه ها هستیم.
اقتصادی شورای اسامی  رئیس کمیسیون 
شهر مشهد اظهار کرد: در خصوص مسائلی 
همچون بدهی های شــهرداری، شهردار به 

این مســائل ورود نکــرده و بنایی ندارد که 
در ایــن بخش نبش قبر انجــام دهد با این 
حال از ما می پرســند کــه قبل از انتخابات 
نمی دانســتید که شــهرداری به این میزان 
بدهی دارد که باید بگویم ما نمی دانســتیم 

بدهی شهرداری به این میزان زیاد است.
دبیریان افزود: برخی در شهرداری فضاهایی 
که طبق قانون اجازه تعریف کاربری تجاری 
درآن وجود نداشته را به تجاری تبدیل کرده 
و سبب ایجاد اشکالات بسیاری در سیستم 

مدیریتی شده اند.
او ادامــه داد: عکس های قشــنگی قبل از 
انتخابــات از پــروژه های شــهری همانند 
زیست پارک منتشر می شد اما اکنون بروید 

و وضعیت اســفناک در برخی از این پروژه 
ها را ببینیــد؛ فردی آمده و گفته بدون وارد 
آوردن کوچکترین ایرادی به محیط زیست و 
حیات وحش مجموعه زیســت پارک را اجرا 
می کند و حیواناتی را نیز برای نگهداری در 
این پروژه به دامان محیط زیســت می آورد 
اما اطاعاتی که در مورد آن چه از طرح اجرا 
شده نشان میدهد که پروژه اجرایی با طرح 

اولیه آسمان تا زمین فرق دارد.
این عضو شــورای اســامی شــهر مشهد 
تصریــح کــرد: از بودجه ۲6 هــزار میلیارد 
تومانی شهرداری مشهد در سال آینده حدود 
10 میلیارد تومان بدهی مدیریت شــهری 
اســت و ما موظف به پرداخت آنها هستیم؛ 

شهرداری منابع مختلف درآمدی دارد و قرار 
نیســت منابع تسویه بدهی ها از جیب مردم 

تامین شود.
اقتصادی شورای اسامی  رئیس کمیسیون 
شــهر مشــهد ابراز امیدواری کرد: در سال 
آینــده پروژه های عمرانی را در شــهر آغاز 
خواهیم زد و پروژه های نیمه کاره بسیاری 
تکمیل خواهند شــد که می تواند به حرکت 
اقتصاد شــهری در مشــهد مقدس کمک 

بسیاری انجام دهد.
این عضو شــورای اســامی شــهر درباره 
برخی اظهار نظرها درباره بازرسی شهرداری 
اظهار کرد: به شــهردار بابت مدیر بازرسی 

شهرداری اعتراض کرده ام.

شروط »ترخیص« فرزندان تحت سرپرستی بهزیستی چیست؟

جزئیات برگزاری آزمونهای »سلامت روان دانش آموزان«

مدیرکل امور کودکان و نوجوانان بهزیســتی کشــور ماک اســتقال)ترخیص( 
فرزندان بهزیســتی از مراکز نگهداری را »توانمندی« نوجوانان تحت سرپرســتی 
و »اطمینــان از وضعیت مطلوب آنان پس از اســتقال« دانســت و درخصوص 

حمایت های مالی این فرزندان بعد از ترخیص به ارائه توضیحاتی پرداخت.
ســعید بابایی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه سالانه حدود 500 نفر از نوجوانان 
تحت سرپرســتی سازمان بهزیســتی به سن 18 سالگی می رســند، اظهار کرد: 
برخاف گذشــته در حال حاضر این افراد به علت رســیدن به این ســن مستقل 
نمی شوند و ماک برای مستقل شده آنان، »توانمندی« نوجوانان تحت سرپرستی 

و »اطمینان از وضعیت مطلوب آنان پس از استقال« است.
به گفته وی، در تیرماه امســال هم دســتورالعمل جامع حمایت از کودکان تحت 
سرپرستی ســازمان بهزیستی به تصویب رسید که ســطح حمایت ها را به شکل 
چشــم گیری افزایش داده تا فرزندان بهزیســتی به صورت مطلوب استقال پیدا 
کنند.مدیرکل امور کودکان و نوجوانان بهزیســتی کشــور در پاســخ به ســوالی 
درخصوص نحوه نگهداری از فرزندانی که به ســن 18 سالگی رسیده اند اما هنوز 
به استقال نرسیده اند، نیز اینگونه توضیح داد: کمیته ای برای بررسی شرایط افراد 
تحت سرپرست ســازمان بهزیستی در بعد از 18 سالگی وجود دارد که در صورت 

دارا بودن شرایط، اجازه استقال به آنها داده می شود.بنابر اظهارات بابایی، در حال 
حاضر بیش از 700 نفر از افرادی که به ســن 18 ســالگی رسیده اند، همچنان در 
خانه های نوجوانان هستند تا به اســتقال کافی برسند و شرایط برای آنها فراهم 
باشد؛ ضمن اینکه برخی از کودکان دانشجو یا سرباز هستند و در حین سربازی یا 

تحصیل به خانه نوجوانان بازمی گردند و به دوستان خود سر می زنند.

وی ادامه داد: در دستورالعمل جدید خانه ای تحت عنوان »خانه مستقل« دیده شده 
است که افرادی که دیرتر به روند استقال می رسند قابلیت اسکان داشته باشند و 
دچار مشــکات نشوند. البته باید این را هم در نظر گرفت که این مسائل بینابینی 
اســت و اگر حد حمایت ها از میزانی بالاتر باشــد آسیب رسان است و اگر از حدی 

کمتر باشد باعث می شود فرزندان به سطح آماده سازی لازم نرسند.  
بابایی با اشــاره به حمایت های مالی که از نوجوانان تحت سرپرســتی ســازمان 
بهزیســتی که به سن 18 سالگی می رسند انجام می شود، بیان کرد: طی سال های 
گذشــته جهت حمایت از کودکان مبلغی معادل ۲0 میلیون تومان پرداخت می شد 
که اکنون به ضریبی از حقوق قانون کار و 1۲ ماه پایه این مبلغ برای هدایت این 
کودکان به زندگی مســتقل تبدیل شده که پرداخت می شود و در سال جاری این 

مبلغ حدود 46 میلیون تومان برای هر فرزند بوده است.
وی افزود: البته به دنبال این هســتیم که با حمایت دولت و مجلس، حمایت های 

لازم در زمینه اسکان، اشتغال و ازدواج را برای این افراد گسترده تر کنیم. 
مدیرکل امور کودکان و نوجوانان بهزیســتی کشــور خاطرنشان کرد: تا زمانی که 
کودکان به این توانمندی ها نرسند سازمان بهزیستی اجازه مستقل شدن)ترخیص( 

این کودکان از مرکز را نمی دهد.

مدیرکل امور تربیتی، مشــاوره و مراقبت در برابر آسیب های 
اجتماعــی وزارت آموزش و پرورش درباره پایش ســامت 
روان دانــش آموزان گفــت: غربالگری و برگــزاری آزمون 
های ســامت روان دانش آموزان آغاز شده و مهلت شرکت 
در آن تا پایان اســفندماه تعیین شده است.مسعود شکوهی 
در گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه نظــام مراقب اجتماعی 
دانش آموزان)طرح نماد( در ســنوات گذشــته در 35 منطقه 
آموزشی کشــور به اجرا درآمده بود اظهار کرد: شمار مناطق 
تحت پوشش طرح نماد در سال جاری از 35 به 170 منطقه 
آموزشی رسیده اســت.وی افزود: همچنین ۲0 هزار مدرسه 
و بیــش از پنج میلیون دانش آموز در پایلوت طرح نماد قرار 

دارند.
1۵70؛ خط تلفنی اورژانس اجتماعی دانش آموزان

مدیرکل امور تربیتی، مشــاوره و مراقبت در برابر آسیب های 
اجتماعــی وزارت آموزش و پرورش با بیــان اینکه از جمله 
آخرین اقدامات زیرســاختی مهم پیرامون توسعه طرح نماد، 
خــط ملی نماد )خط تلفــن چهار رقمــی 1570 ( یا همان 
اورژانس اجتماعی دانش آموزان بود که در ســال جاری به 
بهره برداری رســید و هم اکنون فعال است گفت: خط ملی 

نماد به ما کمک می کند در کنار ســایر ابزارها، فوریت های 
روانی و اجتماعی دانش آموزان در سراســر کشــور در قالب 
یک سامانه و سیستم یکپارچه شناسایی و خدمات لازم برای 

رسیدگی به آنها ارائه شود.

مهلت شرکت تا پایان اسفند
شــکوهی با اشــاره به اینکــه در حال تکمیــل فرایندها و 
حلقه های طرح نماد هســتیم، درباره پایش ســامت روان 
دانــش آموزان نیز توضیح داد و گفت: غربالگری و برگزاری 

آزمون های ســامت روان دانش آموزان آغاز شده است و 
مهلت شرکت در آن تا پایان اسفندماه تعیین شده است. 

وی درباره مشــمولان آزمون های سامت روان اظهار کرد: 
170 منطقه آموزشی که در پایلوت طرح نماد هستند آزمون 
های ســامت روان را برای دانش آموزان در هر سه مقطع 
تحصیلــی برگزار می کنند، اما برای ســایر مدارس، آزمون 
های سامت روان برای دانش آموزان در پایه های تحصیلی 

هفتم و هشتم برگزار می شود.
مدیرکل امور تربیتی، مشــاوره و مراقبت در برابر آسیب های 
اجتماعــی وزارت آمــوزش و پرورش افــزود: برای هدایت 
تحصیلی هم می شــود از نتایج آزمون های ســامت روان 
کمک گرفت؛ اما به طور کلی آزمــون غربالگری توانایی و 
رغبت را برای هدایت تحصیلی دانش آموزان داریم و آزمون 
های ســامت روان به منظور  پایش ســامت روان دانش 
آموزان برگزار و معمولا اردیبهشــت ماه نتایج آن استخراج 
می شود.شــکوهی ادامه داد: شرکت در آزمون های سامت 
روان برای دانش آموزان الزامی نیســت، اما معمولا ســعی 
 مــی کنیم آنها را برای شــرکت در این آزمــون ها ترغیب 

کنیم.

کشف 20 ذخیره گاه جنگلی جدید در کردستان  مدیرباغ وحش ارم: »ماوی« تلف شد
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری کردستان با بیان اینکه 
در حال حاضر 56 ذخیره گاه جنگلی در راســتای حفاظت 
از گونــه های مهــم ژنتیکی جنگلی در کردســتان وجود 
دارد گفــت: در قالــب طــرح »3 در 14« در 1400، تعداد 
۲0 ذخیره گاه جنگلی جدید دیگر در کردســتان شناســایی 
و کشــف شد.سعدی نقشبندی روز گذشته در گفت و گو با 
خبرنگار ایرنا اظهار داشــت: در راستای برنامه های اجرایی 
شعار سال ســازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور، 
بــه نام طــرح »3 در 14« در 1400، در ســال جاری 15 
هزار هکتار به ذخیره گاه های ژنتیکی جنگلی اســتان اضافه 
و تعــداد ذخیره گاه های جنگلی به 56 منطقه افزایش یافته 
اســت.ذخیره گاه به منطقه یا مناطقی از عرصه خشکی و یا 
در دریا اطاق می شــود که از اکوسیستم ها یا گونه های 

نمونه یا استثنایی برخوردار هستند، ذخیره گاه های جنگلی 
الگوهای کوچک شــده ذخیره گاه های بیوسفر هستند که 
در آن گونــه های منحصر بفرد و کمیاب و یا گونه های رو 

به انقراض به صورت طبیعی رویده اند.

 مدیر باغ وحش ارم از تلف شدن »ماوی« - ماده پلنگ این 
باغ وحش - خبر داد.

به گزارش ایســنا، روز)6 بهمن ماه( مدیر باغ وحش ارم از 
بیماری عفونی یک قاده ماده پلنگی که ســال98 از پارک 

پردیسان به باغ وحش ارم منتقل شد، خبرداد.
به گفته مدیر باغ وحــش ارم این پلنگ مبتا به پریتونیت 
عفونی گربه سانان شده بود و با کمک متخصصان و بخش 
دامپزشکی ســرم تراپی و مراحل درمانی را طی می کرد اما 
شرایط ثابتی نداشــت و وضعیت سامت آن فراز و نشیب 

داشت.
پرویــز قندالــی امــروز)16 بهمن مــاه( در گفــت و گو با 
ایســنا،درباره وضعیت»مــاوی« اظهارکرد:بــا وجود تمام 
تاش هــا، مراقبت ها و ســرم درمانی هایی کــه با کمک 

متخصصان انجام شــد به دلیل دشوار بودن درمان بیماری 
پریتونیت در میان گربه ســانان، »مــاوی« طاقت نیاورد و 

درمان ها نتیجه نداد و این ماده پلنگ تلف شد.
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 بزرگداشت ۳ هنرمند در جشنواره 
موسیقی فجر

بزرگداشت ســه هنرمند موسیقی در 
فجر  موسیقی  جشنواره  سی وهفتمین 

برگزار می شود.
بزرگداشــت مرتضی اعیان نوازنده و 
صدرســالک   آذرنوش  تنبک،  مدرّس 
نوازنده و مدرس هارپ و فرج علیپور 
نوازنــده کمانچــه و از چهره هــای 
سرشناس موسیقی لرستان در اختتامیه 
جشنواره موسیقی فجر برگزار می شود.

مرتضی اعیان از ســردمداران جریان 
اصیل تنبک نوازی در تاریخ موسیقی 
معاصر اســت. او متولــد 13۲5 و از 

هنرمندان صاحب ســبک و تاثیر گزار در مرکز حفظ و اشاعه موسیقی است. نوازندگی استاد 
اعیان در اواخر دهه شــصت همراه با اســاتید موسیقی ایران در کنسرت های سه گانه »پیام 
نســیم«، »دل مجنون« و »ســروچمان« و همچنین اجرا با گروه دستان به عنوان هسته ی 
اولیه ی گروه، درخشــان ترین برگ های کارنامه هنری ایشــان است. در سالهای اخیر تالیف 

کتاب تنبک از ایشان به تصحیح اشکالات آموزشی این ساز کمک شایانی کرده است.
آذرنوش صدرسالک دارای مدرک درجه یک هنری، نوازنده و مدرس ساز هارپ، متولد 1334 
و دانش آموخته هنرســتان عالی موسیقی است. آذرنوش صدرسالک همسر مجید انتظامی با 
سابقه بیش از سی و پنج سال نوازندگی هارپ در ارکستر سمفونیک تهران است. او عاوه بر 

آموزش هارپ و آهنگسازی، مدیر هنرستان موسیقی دختران نیز بوده است.
فرج علیپــور متولد 1337 هنرمند اهل خطه لرســتان از چهره های بســیار محبوب در حوزه 
موســیقی نواحی است. او را امانت دار ســبک بزرگان موسیقی لرستان مانند علیرضا حسین 
خوانی و پیرولی کریمی می دانند. اجرای موسیقی اصیل و ریتیمیک لرستان در کنسرت های 
بی شمار داخلی و خارجی و انتشار ده ها آلبوم موسیقی نواحی مانند: دالکه، شادیانه و تال تنها 

بخشی از کارنامه هنری وی است.
ســی وهفتمین جشنواره موســیقی فجر هم زمان و در گرامیداشت ســالگرد پیروزی انقاب 
اسامی ایران در بهمن ماه 1400 به دبیری حسن ریاحی در بخش های رقابتی )جایزه باربد( 
و غیررقابتی برگزار می شــود و جایزه ترانه، جایزه موسیقی و رسانه و نشست های پژوهشی 

برنامه های دیگر این دوره از جشنواره خواهد بود.

  دو کارگردان با استعداد در یک پروژه؛
دیوید لینچ بازیگر فیلم جدید اسپیلبرگ شد

کارگردان نامدار در فیلم »فِیبل من ها« 
به  اسپیلبرگ  اســتیون  به کارگردانی 

عنوان بازیگر حضور خواهد داشت.
به گــزارش ورایتی، دیویــد لینچ به 
»فِیبل من ها«  فیلم  بازیگران  فهرست 
بــه کارگردانی اســتیون اســپیلبرگ 

افزوده شد.
در حالی که این خبر به صورت رسمی 
منتشر شــده اما نقشــی که وی ایفا 
خواهد کرد با جدیت پنهان نگاه داشته 

شده است.
»فِیبل من ها« اولین همکاری بین لینچ و اســپیلبرگ را رقم می زند که به عنوان ۲ کارگردان 
با اســتعداد و نوظهور در دهه 1970 شــناخته می شــوند. لینچ در کارنامه اش مجموعه ای از 
فیلم هــای باارزش را دارد که »جاده مالهالند«، »کلــه پاک کن«، »مخمل آبی« و »بزرگراه 
گمشــده« از جمله آنها هستند. وی با »مرد فیل نما« در سال 1980 که درامی تاریخی است 
8 نامزدی اســکار از جمله در بخش کارگردانی کســب کرد و فیلم جنایی و رمانتیک »روح 

سرکش« او نیز برنده نخل طای جشنواره کن 1990 شد.
لینچ که برای فیلم های »مخمل آبی« و »جاده مالهالند« نامزدی اســکار بهترین کارگردانی 
را کســب کرده سازنده ســریال تلویزیونی »تویین پیکس« هم هست و 6 قسمت از نسخه 

1990 آن را کارگردانی کرده است.
عاوه بر همه اینها لینچ 76 ســاله به بازی در نقش های عجیب هم عاقه دارد و در سریال 
»تویین پیکس« در نقش مامور اف بی آی ظاهر شــد و حضور افتخاری در سریال »لویی« و 

»شو کلیولند« داشت.
اســپیلبرگ که با فیلم »داستان وست ســاید« در فصل جوایز امسال حضور داشته در حال 
تکمیل مراحل پس از تولید فیلم »فِیبل من ها« اســت که گفته شده یونیورسال پیکچرز قصد 

دارد آن را حدود تعطیات عید شکرگزاری آینده راهی سینماها کند.
در حالی که اطاعاتی از روند داستانی فیلم »فِیبل من ها« ارایه نشده تنها گفته شده که این 
فیلم جنبه زندگینامه ای دارد و به نوعی تصویر کننده زندگی اسپیلبرگ در دوران بزرگ شدن 
وی در آریزونا است. میشل ویلیامز، ست روگن، پل دانو، جولیا باترز و بازیگر تازه کار گابریل 

لابل بازیگران این فیلم هستند که در نقش خانواده اسپیلبرگ بازی می کنند.

  نتایج آرای مردمی فجر در دسترس همه قرار گرفت 
 »ملاقات خصوصی« همچنان در صدر

دسترســی مخاطبان برای مشاهده 
چهلمین  مردمی  آرای  نتایج  آخرین 

جشنواره فیلم فجر فراهم شد. 
به گزارش ایســنا چهلمین جشنواره 
فیلم فجر امکان دسترسی مخاطبان 
برای مشــاهده آخریــن نتایج آرای 

مردمی را فراهم کرده است.
بر این اســاس مخاطبان آثار بخش 
سودای ســیمرغ چهلمین جشنواره 
فیلــم فجر می توانند بــا مراجعه به 
https://fajrvote.samfaa. لینک

ir/result نتایج آرای مردمی سیمرغ 
بلورین بهترین فیلم برگزیده تماشاگران را مشاهده کنند. 

در جدول نتایج آرای مردمی، اطاعات تعداد بیننده )بلیت های چاپ شــده(، تعداد رای )تعداد 
آرای ثبت شــده( و میانگین رای )تعداد رای / مجموع امتیازهای داده شده( در دسترس قرار 

دارد.
باتوجه به آنکه این سامانه با فاصله زمانی به روز می شود اما بر اساس آخرین بروزرسانی آن 

در 16بهمن ماه، فیلم »ماقات خصوصی« همچنان در صدر جدول قرار دارد.
فیلم »ماقات خصوصی« ساخته امید شمس با بیش از پنج هزار بیننده و نزدیک به دو هزار 
رای در مقــام اول قرار گرفت. پس از آن فیلم »موقعیت مهدی« هادی حجازی فر با نزدیک 
به چهارهزار و پانصد تماشاچی و حدود هزار و پانصد رای دومین فیلم جدول است، »علفزار« 
به کارگردانی کاظم دانشــی با وجود آنکه تعداد مخاطب بیشتری از »موقعیت مهدی«داشته 

اما میانگین رای آن کمتر بوده و به این ترتیب در مقام سوم قرار گرفته است.
دو جایگاه چهارم و پنجم به ترتیب به فیلم »شادروان« ساخته حسین نمازی با هزارو پانصد 
رای و میانگین آرا 4.17 و »مرد بازنده« محمدحســین مهدویان با هزار و هشــتصد رای و 

میانگین آرا 3.86 رسید.
باتوجه به این جدول با وجود آنکه تعداد تماشاچیان برخی فیلم ها بیشتر از پنج فیلم برتر بوده 
اما به دلیل آنکه میانگین آرا یا حتی تعداد آرا آنها پایین تر بوده، نتوانســتند تا امروز در میان 

پنج فیلم برتر قرار بگیرند. 

خبر

نشست خبری فیلم »دسته دختران«
 قیدی: سعی کردم داستان عشق به وطن را بگویم

کارگردان فیلم سینمایی »دسته دختران« گفت: 
من سعی کردم داســتان یک عشق را بگویم، 

عشق به وطن.
نشست خبری فیلم سینمایی »دسته دختران« 
بــا حضور عوامل این فیلم ســینمایی در مرکز 
همایش های برج میاد )خانه جشــنواره فیلم 

فجر( برگزار شد. 
منیر قیدی کارگردان فیلم ســینمایی »دســته 
دختران« در ابتدای این نشست گفت: ببخشید 
اگر فیلم اذیتتان کرد، جنگ چهره خشنی دارد 
و نمی توان بدون نشان دادن آن چهره خشن از 

جنگ تحمیلی صحبت کرد. 

سپس فرشته حسینی بازیگر این فیلم بیان کرد: 
خیلی خوشــحالم که در این فیلم بازی کردم. 
جنگ برای من چهره ترســناکی دارد و ایفای 

نقش در فیلمی با موضوع جنگ، بســیار سخت 
است. 

نیکی کریمی بازیگر این فیلم ســینمایی بیان 
کرد: خســته نباشــید می گویم به همه عوامل 
گروه، چرا که خیلی زحمت و ســختی کشیدند. 
واقعاً همــه عوامل تمامی انرژی و توان خود را 

گذاشتند. 
صدف عسگری دیگر بازیگر این فیلم نیز گفت: 
من وقتی یک فیلمی را تماشا می کنم از خودم 
می پرسم دوست داشتی در این فیلم بازی کنی 
یا نه، الان خیلی خوشحالم که در فیلم سینمایی 

»دسته دختران« ایفای نقش کردم.
محمدرضا منصوری تهیه کننده فیلم ســینمایی 
»دســته دختران« گفت: ســال قبل ما فیلمی 
ســاختیم که تا لحظه آخر صــدر جدول آرای 
مردمی بود. من برای فیلم »دســته دختران« 

هم امید دارم که جایزه آرای مردمی را دریافت 
کنیم . البته من به سیستم سمفا گایه دارم چرا 

که توان انجام چنین کار مهمی را ندارد.
قیدی ادامه داد: من در زمان جنگ سن زیادی 
نداشــتم و هر چه از جنگ می دانم از کتاب ها و 
آثاری اســت که خوانده و دیده ام. فشار ساخت 
این فیلــم خیلی زیاد بوده اســت. ما الگوهای 
زیادی برای ســاخت این فیلم داشــته ایم، اگر 
قرار باشــد الگو بگیرم الگوهای بهتری از تنگه 

ابوقریب وجود دارد. 
فرشته حسینی اظهار کرد: من خیلی می توانستم 
با این فیلم همذات پنداری کنم. من خیلی آدم 
آرامی هســتم و کاراکتر شــبیه من نبود. سعی 
می کردم از تصاویری کــه از مادران در جنگ 

دیده بودم الگو بگیرم. 
قیدی خاطر نشان کرد: من سال های زیادی را 

دســتیار کارگردانی کردم و این تجربیات خیلی 
به من کمک کرد تا بتوانم چنین فیلم سختی را 
تولید کنم. من فکر می کردم این فیلم را دوست 
دارم و به همین خاطر به سمت ساخت آن رفتم 

و از خروجی کار راضی هستم.
ابراهیم امینی نویســنده این فیلم نیز گفت: به 

نظرم فیلم ما یک فیلم قصه گو است.
ســپس قیدی بیان کرد: ما همــه می دانیم که 
خرمشهر ســقوط می کند، ما سعی نکردیم این 

را بگوییم، ما ســعی کردیم داستان یک عشق 
را بگوییــم، عشــق به وطن. ما ســعی کردیم 
نماینده هــای مختلفی از جامعــه در فیلممان 
داشته باشــیم. فیلم ما حول محور یک کاراکتر 
جلو نمی رفت، بلکه پنج کاراکتر اصلی داشتیم. 
فرشته حســینی گفت: ایران و افغانستان خیلی 
تفاوتی برای مــن ندارد، من اینجا به دنیا آمدم 
و اینجا درس خواندم، ایران خانواده و وطن من 

است و من نمی توانم خودم را از آن جدا کنم.

نگاهی به دو فیلم»دسته دختران« و »بی مادر«

ازتجربه زنانه از جنگ تا یک قضه تکراری
»دسته دختران« به کارگردانی منیر قیدی و 
تهیه کنندگــی محمدرضا منصوری با نگاهی 
آزاد و بر اساس روایت های واقعی از مقاومت 
34 روزه خرمشهر در دفاع مقدس ساخته شده 
اســت. کارگردان این فیلم الگوی زن منفعل 
و مرد فعال را که در ســینمایی دفاع مقدس 
موضوعیت دارد را به چالش می کشــد. فیلم 
»دســته دختران« روایتگر زنانی اســت که 
به اندازه مردان زخم خورده انــد، اما ما  کمتر 
از آن ها و خاطراتشــان شــنیده ایم.  چیزی 
»دسته دختران«روایت نبرد دختران قهرمان 
ایران در روزهای آغازین جنگ اســت. این 
فیلم محصول مشترک بنیاد سینمایی فارابی 

و سازمان سینمایی سوره است.
 فیلــم مجموعــه ای از خــرده روایت ها را 
کنار و در امتداد هم ارائه کرده اســت. شاید 
بزرگ تریــن نقد بــه فیلم ضعــف فیلمنانه 
و غیاب نخ تســبیحی اســت که به شــکل 
باشد مهره ها)خرده  توانســته  انسجام بخشی 

روایت ها( را به هم وصل کند.
امــا نکته کلیــدی فیلم »دســته دختران« 
بازنمایــی روایتــی زنانــه از جنگ اســت، 
کارگــردان این اثر هنری بــر بخش هایی از 
جنگ 8 ســاله نور افکنده که طی همه این 
ســال ها کمتر بدان پرداخته شــده است. این 
فیلم روایت مقاومت و ایثار زنان در روزهای 
پرتاطم ابتدایی جنگ اســت و با بازسازی 
تصاویر زنده و مســتند از نبرد خانه به خانه 
خرمشهر، اولین تصاویر سینمایی با نگاه زنانه 

از آن مقاومت را خلق کرده است.
 وقتی می گوییــم نگاه زنانــه لزوماً منظور 
حضور زنان به عنــوان قهرمانان اصلی فیلم 
نیســت. بل آن چیزی که دراین بین اهمیت 
دارد اثری ســینمایی اســت که تاش کرده 

است شیوه بیانش نیز زنانه باشد.
جلوه هــای ویژه، قاب بنــدی، تدوین، گریم، 
تصویربرداری، نــور، صدا، صحنه پردازی و... 
در کنار محتوا و مفاهیمی چون  امید، همسر 
داری، عشق )در همه ابعادش(، عواطف عمیقاً 
حسی و انسانی، مقاومت، صبوری، وفاداری، 
تاش، رشــادت، مهر مادری، دیگر خواهی، 
ازخودگذشــتگی، ایثار و...ده ها فضیلت دیگر 
که در این فیلم به نمایش گذاشته شده است 
در پیوند با شیوه بیان شاعرانه  همه در شکل 

دادن به این نگاه زنانه سهیم هستند.
درواقع فیلم دســته دختران هم در موضوع و 
محتوا متمرکز بر بازنمایی زنان است هم در 
شیوه  بیان و فرم کار تاش کرده است زنانه 
باشد. فرم های معناداری که کمتر در سینمای 

این سال ها رد آن را می توان یافت.
خــوب می دانیم کــه نقش زنــان در جنگ 
تحمیلی نادیده گرفته شــده و ما هم  کمتر از 

نقش زنان در دفاع شــنیده ایم، در سال های 
جنگ و حتــی بعدازآن مردان دســت به کار 
نوشتن جنگ شدند و روایتی مردانه از جنگ 
را پیش کشیدند. در دهه اخیر اما روایت های 
زنانه از جنگ مجال بروز پیداکرده اند، ادبیات 
داستانی پیش از هر رسانه ای محل ظهور این 

رویکرد نو به جنگ بوده است.
کتاب هایــی چــون »دا«، »دختر شــینا«، 
»دختران اُ. پی.دی«، »دختری کنار شــط«، 
»یکشــنبه آخر«، »حنانــه«، »من زنده ام«، 
»لیــا«، »نامه های فهیمــه«، »ننه علی«، 
»گلســتان یازدهم« و »دوره درهای بسته«، 
با نگاهی زنانه به جنگ نگارش شده است و 
حالا »دسته دختران« یک جمع بندی بصری 
از این خرده روایت های ناگفته از جنگ را به 

زبان سینما بازنمایی کرده است.
در فیلم هایــی کــه درباره جنــگ تحمیلی 
ساخته شــده اند عموماً با زنانی مواجه هستیم 
که به گونــه ای کلیشــه یا در حــال بدرقه 
همسران و فرزندانشان بوده اند یا پشت جبهه 
مشغول آماده کردن تجهیزات. دسته دختران 
اما روایتگر زنانی اســت که پا به پای مردان 
جنگیده انــد. روایتگر آن هایی اســت که در 
روزهای محاصره و حمله در خرمشهر ماندند 
و پا پس نکشــیدند. روایتگر زنانی که در دل 

جنگ حضورداشته اند.
با شروع جنگ تحمیلی در 31 شهریور 1359 
از جمعیت  زنان به عنوان بخش قابل توجهی 
کشــور، وظیفه خود را بــرای حفظ میهن از 
تجاوز دشــمن به نحو مطلــوب انجام دادند 
و با توجه به شــرایط موجود به ایفای نقش 
خود پرداختند. اینان ســربازان گمنامی بودند 
که بار سنگین تدارکات جبهه جنگ و برخی 
وظایف دیگر را بر دوش می کشیدند. هجوم 
یک باره دشمن به مناطق مرزی و همچنین 
بمباران های هوایی به شهرها ایجاب می نمود 
که زنان به صورت مستقیم در مناطق جنگی 
حضور پیدا کنند.بر اســاس آمار تهیه شده از 
فهرست شهدای جنگ تحمیلی زنان قهرمان 
ایران بین سال های 1359 تا 1367، 6 هزار و 
4۲8 نفر زن، شهید شدند که بیشتر آن ها در 
بمباران و موشــک باران شهرها جان باختند. 
طبــق آماری به نقل از نشــریه داخلی بنیاد 
شهید و امور ایثارگران، 500 نفر از این افراد 
رزمنده بودند، بیشتر این زنان مجرد و ۲500 
نفر از آنان در ســن 10 تا 30 ســال بودند. 
همچنین بر اساس آمار بنیاد جانبازان و امور 
ایثارگران که در شــهریور 1381 به تفکیک 
جنســیت و گروه های جانبازی منتشــر شد، 
تعــداد کل جانبازان زن 5 هــزار و 735 نفر 
است که از این تعداد 3 هزار و 75 نفر بالای 
۲5 درصد جانبازی دارند. درباره تعداد اسرای 

زن جنگ تحمیلی، ۲3 زن اســیر اعام شده 
اســت، همچنین ۲۲ هزار و 808 امدادگر و 
۲ هزار و ۲76 پزشــک زن به جبهه ها اعزام 

شدند.
بر اساس پژوهشــی با عنوان »تجربه زنانه 
از جنگ« )غامرضا جمشــیدی ها و نفیسه 
حمیــدی، 1386( تجربیات زنان از جنگ در 
6 مفهوم شامل تجربه ازجاکندگی، انفجار در 
ساختار خانواده،  تغییر در خویشتن زنانه، تجربه 
بدن زنانه، تعلیق و تجربــه و بازجای گیری 
در زندگی روزمره دسته بندی شــده است. به 
نظر می رســد کارگردان فیلم دسته دختران 
مطالعــات دقیقی از این دســت پژوهش ها 
داشته اســت و هم رد ادبیات داستانی دفاع 
مقدس و مطالعاتی کــه در این باره صورت 

گرفته است در اثر کاما مشهود است. 
از دیگــر هنرهایی که فیلم ســاز بدان توجه 
ویژه داشــته اســت هنر عکاســی اســت. 
عکس های دفاع مقدس منبع بسیاری از قاب 
بندی ها و فضاسازی های فیلم دسته دختران 

بوده است.
به طورکلی می توان نوشــت طی چهار دهه 
گذشــته ســینمای ایران روایت های زنانه از 
جنــگ را در اولویت قرار نداده اســت. اکثر 
فیلم نامه هــا را مردها نوشــته اند و بیشــتر 
فیلم ها را مردان ســاخته اند، این شــده که 
روایت های زنانه در تاریخ  گم شــده اند. حتی 
وقتی عکس های دفــاع مقدس را می بینیم، 
زنان را در نقش کســانی می بینیم که دارند 
مردهایشان را بدرقه می کنند، کمتر دیده ایم 
)حتی می توان نوشــت اصاً ندیده ایم( زنانی 
را که اسلحه در دســت داشته و دوشادوش 

مردان بجنگند.
 چهره زنان در جنگ که معمولًا در واســطه 
بــا روی مردانه جنگ، یعنی همســر یا مادر 
شــهید به تصویر کشیده شده است در دسته 
دختران وضعیتی تازه به خود می گیرد. روایتی 
که زنان فعالانه و پابه پای مردان آن را پیش 
برده اند. زنان این فیلم نقش آفرین و اثرگذار 

نمایش داده شده اند.
کارگــردان این فیلم الگوی زن منفعل و مرد 
فعال را که دربســیاری از آثار سینمایی دفاع 
مقدس موضوعیت دارد را به چالش می کشد. 
دسته دختران روایتگر زنانی است که به اندازه 
مــردان زخم خورده اند، اما ما  کمتر چیزی از 

آن ها و خاطراتشان شنیده ایم.
در تحلیل نهایی فیلم ســاز تــاش می کند 
به دوربینش نگاهی زنانه ببخشــد و تصاویر 
مرتبط با برنامه مردسالارانه صنعت سینما را 
واســازی کند. متعاقب آن، چرخشی صورت 
گرفته تا اندیشــه های زنانگی پیش کشیده 
شــود و تجربه های فراموش شــده یا کمتر 

گفته شده زنان بازسازی گردد.
درنهایت اینکه در بین بازیگران نام آشــنای 
فیلم )نیکی کریمی، پانته آ پناهی ها، فرشــته 
حسینی، هدی زین العابدین و صدف عسگری( 
به زعم منتقدان خانم پانته آ پناهی ها یکی از 
بازیگری  خود را  مهم ترین بازی های عمــر 
ارائه کرده اســت و بالقــوه می تواند یکی از 
کاندیداهای اصلی بازیگری نقش مکمل زن 
باشد. پناهی ها در این فیلم با گریمی متفاوت 
ایفاگر نقش زنی مقتدر اســت که به واسطه 
نوع بــازی و حالت های چهره اش توانســته 
بیشتر از دیگر شخصیت های فیلم باورپذیر و 
باشد. هرچند قابل پیش بینی است  تاثیرگذار 
که فیلمی با این جسارت و روحیه که بانظمی 
دقیق و مبتنی بر شناختی نو از سینمای دفاع 
مقدس ساخته شده است بسیاری از جوایز را 

به خود اختصاص دهد.
نگاهی به فیلم سینمایی»بی مادر«

»بی مادر« با موضوع »رحم اجاره« اولین فیلم 
»ســید مرتضی فاطمی« به عنوان ریالازاده 
تلویزیونی اســت کــه به »چهلمیــن دوره 
جشنواره فیلم فجر« راه یافته است. اثری که 
با وجود بازیگران مطرحی و همچنین موضوع 
جذاب و عنوان قابل تامل خود، در مقام اثری 
قوی و متفاوت ظاهر نشــده و چندان چنگی 

به دل نمی زند.
موضوع رحــم اجــاره ای موضوعی تکراری 
اســت که در دهه های قبل تا حدودی تازگی 
داشت و در فیلم های متعددی چون »دعوت« 
ابراهیم حاتمی کیا مطرح شــده بود. بیان این 
موضوع در ســالهای قبل با هدف آشــنایی 
جامعه با مسائل پزشــکی و شرعی و هموار 
ساختن مسیر تولد فرزندان بیشتر برای زوج 
های نابــارور، امری معقــول و لازم بود اما 
تکرار مکرر این سوژه تا حد زیادی به نخ نما 
شدن آن منتهی شــده است. چیزی که این 
تکرار را بیش از پیش ناخوشایند کرده، تاکید 
بر ایجاد احساســات و رابطه بین پدر بچه و 
مادر پذیرنده جنین است. زیرا در حکم شرعی 
این موضوع باید صیغه عقد دائم یا موقت بین 
مرد با زن حامل جنین جاری شود که عموما 
از عقد موقت برای این موضوع اســتفاده می 
شــود.درواقع موضوع شرعی رحم اجاره ای و 
تکرار مکرر این سوژه فرصتی دیگر برای زیر 
ســوال بردن ازدواج موقت در مذهب شیعه 
را پدید آورده اســت. چرا که حکم مشــروع 
بودن اســتفاده از رحم جایگزین بین فقهای 
اهل سنت و گروهی از فقهای شیعه نامشروع 
قلمداد شــده و تنها گروهی خاص از علمای 
شیعه این امر را مشــروع اعام کرده اند که 
حضرت امــام خامنه ای و آیــت الل مکارم 
شــیرازی برخــی از این افراد هســتند. این 

موضوع وقتی با تاکید بیشــتر در فیلم مطرح 
می شــود که امیرعلی در بحث بر سر سقط 
کردن جنین پیش از هفته بیســتم، مرجان را 
مورد توبیخ قــرار داده و با اعتراض می گوید 
»نه حال شــما حال اســت و نــه حرام 
شــما« زیرا مرجان اصرار دارد جنین به دلیل 
مسمویت بارداری مادر قبل از هفته بیستم و 

دمیده شدن روح در پیکر از بین برود.
مهمتریــن ضعف »بی مادر« بیشــتر متوجه 
فیلمنامه آن اســت. چرا که خط داســتان، با 
وجود مشــخص بــودن موضوع مشــخص 
نیست، در جایی سوءظن مرجان به امیرعلی 
پررنگ می شــود و وجود نشانه هایی در فیلم 
مخاطب را به دام همین ســوءظن می اندازد 
و این ســوال تا پایان با مخاطب همراه است 
که آیا واقعا عاقه ای میان امیرعلی و مهروز  

ایجاد شده است؟
از نــام »بی مادر« بر می آیــد که موضع این 
اثر ســینمایی نسبت به این شیوه از فرزنددار 
شدن مثبت نیست چراکه فرزند حاصل از این 
شیوه بارداری و حمل فرزند، متعلق به همان 
مادری ســت که او را 9 ماه در بطن خود نگه 
داشته و مراقبت کرده و با رفتن او عما نوزاد 
بی مادر می شود. پس انتظار می رود که شاهد 
موقعیت هــا و خرده روایت هــای قوی تری 
باشــیم تا این مســئله را اثبات کند، اما فیلم 
تنها به نشان دادن ســوءظن به وجود آمده 
میان زن و شــوهر کــه آن را هم به ضعف 
شناختی زن از همسرش و ضعف شخصیتی 
او نسبت می دهد، همچنین چالش های روحی 
و عاطفی که زن حامله ممکن است دچارش 
شود، بسنده می کند. به این ترتیب، مخاطب 
تا پایان در برزخ درست یا نادرست بودن این 

انتخاب باقی می ماند.
در مجموع ســاخت فیلــم »بی مادر« اگرچه 
در تشــویق جامعه بــه امر فرزنــدآوری و 
نمایش عزت نفــس در خانواده های فقیر تا 
میزان اندکی موفق بوده اســت، اما تقابل با 
فرهنگ مذهبی جامعه و به چالش کشــیدن 
باعث شــده کفه  اجتماعــی  ســاختارهای 
مولفه های منفی اثر ســنگین تر شــود. این 
در حالی اســت که با وجود نمایش برخی از 
جلوه هــای وجود عزت نفس در قشــر فقیر، 
با نمایش اختاف طبقاتی شــدید در فضای 
جامعه، آن هم در شــرایط اقتصادی کنونی 
امری اشــتباه محسوب می شود. زیرا طبقات 
ضعیف تــر جامعه با تماشــای رفــاه عجیب 
و غریــب طبقــات مرفه، آن هــم در قالب 
داستانی که شــخصیت ثروتمند فقر خانواده 
فقیر را دســتمایه رفع مشکل خود قرار داده 
اســت، باعث ایجاد خشم پنهان و فروخورده 

اجتماعی می شود.
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رییس شورای اسلامی خراسان رضوی: برخی 
در کشور اعتقادی به شورا ندارند

رییس شورای اسامی اســتان خراسان رضوی 
گفت: متأسفانه در کشور برخی به دنبال کاهش 
وظایف شــوراهای اسامی هســتند و در عمل 
شــوراها را رقیب خود دانسته و به شورا باوری و 
شــورا یاوری اعتقادی ندارند.به گزارش شورای 
اسامی استان، ســید مؤمن حسینی در سومین 
نشست رسمی این شــورا ضمن تبریک چهل و 
سومین ســالگرد پیروزی انقای اسامی ایران 

افزود: شوراهای اسامی یکی از ارکان استحکام نظام جمهوری اسامی ایران بوده و هستند.
وی ادامه داد: اگر تفکر عدم اعتقاد به شوراباوری در بدنه تقنینی جامعه حاکم شود طولی نخواهید 
کشید که خواهیم دید به اصول دیگر قانون اساسی نیز بی توجهی صورت خواهد گرفت.رییس 
شورای اسامی استان خراسان رضوی گفت: شوراهای اسامی همیشه در صف اول و پیشانی 
خدمت رســانی به مردم بوده اند و همین امر موجب شده تا مسوولان کشور و دیگر ارکان نظام 
از جمله دولت، مجلس، قوه قضائیه و شورای نگهبان، شوراهای اسامی را باور داشته و شوراها 
را بازوان نظارتی خود محسوب کنند.همچنین در این نشست اعضای کمیسیون های تخصصی 

هشت گانه شورا مشخص و انتخابات هیات رییسه کمیسیون ها برگزار شد. 

  احداث و بهسازی بالغ بر ۱۴ هزار 
مترمربع پیاده رو پیرامون حرم مطهررضوی

شهردار منطقه ثامن مشهد گفت: به منظور احداث 
و بهسازی پیاده روهای اطراف حرم مطهررضوی، 
از ابتدای امسال بیش از ۲10 میلیارد ریال از محل 
اعتبارات عمرانی منطقه هزینه شــده است.سید 
فرهاد حجازی با بیان اینکه بهســازی و مرمت 
پیاده روها، یکی از موضوعات و طرح های عمرانی 
دارای اولویــت اجرا در منطقه ثامــن و یکی از 
پرتکرارترین درخواست های شهروندان از مدیریت 

شــهری در این منطقه اســت،اظهار کرد: همزمان با احداث معابر جدید که در راستای کاهش 
ترافیک، سهولت تردد و دسترس پذیرتر شدن معابر پیرامون حرم مطهررضوی برای زائران جهت 
تشرف به بارگاه منوررضوی در حال اجرا است، موضوع احداث پیاده روهای حاشیه این معابر و البته 
بهسازی پیاده روهای موجود نیز همواره از موضوعات بسیار مهمی است که در دستور کار معاونت 
فنی وعمران منطقه ثامن قرار گرفته است.وی اضافه کرد: به همین منظور با اجرای فاز تکمیلی 
شارستان رضوی در محدوده قطاع دو و حد فاصل بولوار رضوان تا خیابان طبرسی)شارستان ته 
پل محله( پیاده روسازی حاشیه این مسیر هم انجام شده است.وی افزود: همچنین از ابتدای سال 
جاری بهسازی پیاده رو خیابان های بیهقی، بهجت و هاتف و همچنین مرمت برخی قسمت های 
دیگر از پیاده روهای سطح منطقه که دارای نواقص و نشست بوده و مورد درخواست شهروندان از 
طریق سامانه 137 قرارگرفته نیز به انجام رسیده است و البته باید گفت که در کلیه پیاده روهای 
جدیدالاحداث یا در دســت بهسازی، موضوع مناسب سازی پیاده روها برای توانیابان و نابینایان و 
تخصیص بخشی از مسیر برای خط ویژه دوچرخه نیز مد نظر بوده است.حجازی حجم عملیات 
پیاده روســازی انجام شده در این منطقه از ابتدای سال جاری را بیش از 14 هزارمترمربع اعام 
کرد و گفت: به منظور احداث و بهسازی پیاده روهای منطقه از ابتدای امسال تاکنون بیش از ۲10 
میلیارد ریال از محل اعتبارات عمرانی منطقه هزینه شــده است، که این میزان پیشرفت برابر با 
88درصد برنامه ریزی عملیاتی ما برای ســال 1400 بوده است و طبق برنامه تا پایان سال بقیه 
موارد پیش بینی شده نیز تکمیل و در اختیار شهروندان قرار خواهد گرفت.وی خاطرنشان کرد: در 
حال حاضر نیز طرح پیاده روسازی خیابان های نوغان، عیدگاه، سالاری مقدم، حاج نوروز و کوچه 
مخابرات و حــوض امیر، تحت عنوان اقدام ویژه و برنامه ریزی منطقه ثامن برای احیای گذرها 
و مسیرهای قدیمی تشرف به حرم مطهررضوی تهیه شده یا در دست تهیه توسط مشاور است 
که ســال آینده )1401( در صورت تخصیص اعتبارات لازم بهســازی پیاده راه و در برخی موارد 

جداره سازی این محورها نیز آغاز خواهد شد.

  فروش ۸۵درصد صنایع دستی 
خراسان شمالی به صورت سنتی

معاون صنایع دســتی اداره کل میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری خراسان شمالی گفت: 
85 درصد از تولیدکنندگان صنایع دســتی در این 
اســتان محصولات خود را به صورت ســنتی به 
فروش می فروشند.محمدرضا قهرمانیان در گفت 
و گو با ایســنا، در ارتباط با موضوع برندســازی 
صنایع دستی تولید شده در این استان تاکیدکرد: 
فروش محصولات صنایع دســتی با برند خاص 

خودش تاثیر خیلی زیادی در فروش آن در بازارهای داخلی و خارجی دارد.وی افزود: در حقیقت 
بســیاری از تولیدکنندگان برای فروش محصولات خود اســم دارند اما به سوی ثبت برند پیش 
نرفته اند و این نام ها به صورت رســمی نیستند.قهرمانیان ادامه داد: از آنجاییکه ثبت برند برای 
تولیدکنندگان هزینه بر اســت و از ســوی دیگر وضعیت فروش محصولات به علت کرونا و ... 
کاهش یافته، تولیدکنندگان تمایلی برای ثبت شرکت ندارند.وی تصریح کرد: متاسفانه در حال 
حاضر مقداری از دست بافته های داری در این استان همچون گلیم سفره کردی به صورت فله 
ای به فروش می رسد.این مقام مسئول تاکیدکرد: خراسان شمالی دارای 61 رشته صنایع دستی 
اســت که 18 هزار تولید کننده دارد.به گفته وی مهمترین تولیدات صنایع دستی در این استان 
دست بافته های داری همچون سفره های کردی، پارچه بافی ابریشم، حوله بافی و چادرشب بافی 
است.معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری خراسان شمالی 
با اشاره به اینکه میزان تولید صنایع دستی در سال جاری بیشتر از سال گذشته بوده است، گفت: 

میزان تولیدات صنایع دستی از سال 83 تاکنون چهار هزار و 74 تن بوده است.

  ۲۵ مقام خارجی میهمان جشن نوروزگاه 
مشترک  ایران و قزاقستان

رئیس اتاق بازرگانی مرکز خراسان شمالی از دعوت ۲5 مهمان خارجی برای شرکت در نوروزگاه 
مشترک ایران و قزاقستان خبر داد.سعید پورآبادی در جلسه شورای گفت و گوی بخش خصوصی 
با دولتی که 16 بهمن ماه در محل اســتانداری برگزار شد، اظهارکرد: در خصوص سفر احتمالی 
رئیس جمهور ترکمنســتان به ایران، از تهیه 40 پیشنهاد برای ارائه به اتاق ایران خبر داد که به 
وزارت کشــور نیز ارسال خواهد شد.وی افزود: فعالان بخش خصوصی کشور نقش مهمی حین 

و پس از انقاب داشتند و در این دوران یار انقاب بودند و برای اعتای انقاب تاش کردند.
پورآبادی افزود: برای موفقیت در توسعه اقتصادی باید مسیر برای فعالیت بخش خصوصی به 
صورت واقعی باز شــود.وی با تاکید بر اینکه بسیاری از جلسات بدون رفع مشکات به پایان 
می رسد، افزود: سال ها است جلساتی برای رفع مشکات داریم در حالی که نباید مشکل وجود 
داشــته باشد.پورآبادی در ادامه به مشکات بانکی اشاره کرد و گفت: هرچقدر تولید کننده کار 
می کند درآمدش برای بانک اســت و برای خود هیچ منفعتی ندارد.دبیر شورای گفت و گوی 
دولت و بخش خصوصی خراسان شــمالی بیان کرد: مدیرعامل بانک مرکزی اعام می کند 
پرداخت تســهیات تسهیل شود اما در اســتان این موضوع اعمال نمی شود.وی در ادامه در 
خصوص سفر احتمالی رئیس جمهور ترکمنستان به ایران، افزود: نشستی با استان های خراسان 
رضوی و جنوبی و گلستان داشتیم و در نهایت بیش از 40 پیشنهاد برای ارائه به اتاق بازرگانی 
ایران ثبت شد که به وزارت کشور نیز ارسال می شود.پورآبادی با اشاره به لزوم برگزاری نوروزگاه 
مشــترک بین ایران و ترکمنستان در خراسان شمالی، گفت: این مراسم بنا است با دعوت ۲5 
مهمان خارجی در پنجم فروردین برگزار شود، هزینه ها برآورد شده که صنایع برای اجرای آن 

باید همکاری کنند.

ان
اس

خر

خبر

سرپرست معاونت صنایع دســتی اداره کل میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی 
خراســان رضوی از فروش 3 میلیارد و 670 میلیون ریال محصولات صنایع دستی در 

سی وپنجمین دوره نمایشگاه ملی صنایع دستی ایران خبر داد.
رضا ابراهیم نیا با اعام این خبر اظهار کرد: هنرمندان صنایع دستی خراسان رضوی در 
رشته های فرت بافی، نواربافی، چرم دوزی و حکاکی روی چرم، گلیم بافی، سنگ تراشی 
سنتی، مشبک و خراطی سنگ، خراطی چوب، منبت چوب، احجام چوبی، البسه محلی، 
عقیق تراشی، ابریشم کشی، تراش سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی و زیورآلات سنتی در 

این نمایشگاه حضور داشتند.
وی بیشترین فروش محصولات صنایع  دستی را مربوط به فرت بافی شهرستان تایباد 

عنوان کرد و ادامه داد: خراسان رضوی 14 غرفه در بخش صنایع دستی از فضای نمایشگاهی را به خود اختصاص داده بود.
ابراهیم نیا با اشــاره به استقبال عمومی از خرید محصولات صنایع دستی استان یادآور شد: هدف از برگزاری این نمایشگاه معرفی 
هنر هنرمندان صنایع دستی و فراهم کردن زمینه فروش تولیدات صنایع دستی و آشنایی هر چه بیشتر مردم باهنر صنایع دستی هر 

منطقه بود.
وی تصریح کرد: نمایشگاه زمینه آشنایی، تعامل و ارتباط بیشتر هنرمندان با یکدیگر و فروش بین المللی محصولات  صنایع دستی 

را فراهم می  کند.
ســی وپنجمین دوره نمایشــگاه های ملی صنایع دستی ایران و نمایشگاه بین المللی گردشگری و صنایع وابسته تهران از 9 لغایت 
1۲بهمن ماه ســال جاری در محل نمایشگاه های بین المللی برگزار شد و هنرمندان صنایع دستی استان در این نمایشگاه شرکت 

کردند.

استاندار خراسان شمالی گفت: گســترش همکاری های تجاری، اقتصادی و فرهنگی 
با کشــورهای همسایه اولویت  دولت ســیزدهم است و رییس جمهور در این زمینه به 

استانداران مناطق مرزی اختیارات لازم را داده است.
به گزارش ایرنا، محمدرضا حســین نژاد روز گذشــته در نشســت شورای گفت و گو 
دولت و بخش خصوصی اظهار داشــت:  ارتباط هوایی و مرزی خراســان شــمالی با 
کشور ترکمنستان و کشورهای آسیای مرکزی در اولویت قرار دارد و با کمک دستگاه 

دیپلماسی این موضوع به طور جدی پیگیری شود.
استاندار خراسان شمالی افزود: ارتباط تاجران استان با ترکمنستان هر چه سریعتر برقرار 
شود، ضمن اینکه نامه ای برای اجرای این طرح به نهاد ریاست جمهوری ارسال شده 

تا این موضوع تسهیل شود.
وی خاطرنشان کرد: عاقه مند به توسعه روابط دوجانبه در همه زمینه ها با کشورهای همسایه هستیم و از هر گونه پیشنهادی به 

منظور توسعه و گسترش همکاری ها استقبال می کنیم.
نماینده عالی دولت در خراســان شمالی با اشــاره به زمینه های همکاری که از گذشته تا امروز بین دو کشور ایران و ترکمنستان 
در جریان اســت، گفت: آماده گسترش فعالیت های تجاری و ســرمایه گذاری در مناطق آزاد، گسترش گردشگری و توسعه روابط 

دانشگاهی بین دو کشور هستیم.
این استان براساس آمار سرشماری نفوس و مسکن 1390 حدود 863 هزار نفر جمعیت و  ۲8 هزار کیلومتر مساحت دارد که ۲81 
کیلومتر مرز مشــترک با کشور ترکمنستان دارد و استان آخال یکی از پنج استان کشور ترکمنستان و همجوار با خراسان شمالی 

محسوب می شود که حدود 97 هزار کیلومتر مساحت و افزون بر 900 هزار نفر نیز جمعیت دارد.

فروش بیش از 3 میلیارد ریال صنایع دستی در نمایشگاه گردشگری تهران استاندار خراسان شمالی: گسترش روابط با کشورهای همسایه اولویت دولت سیزدهم است

کودکان در موج ششم کرونا بیشتر از موجهای گذشته به کرونا مبتلا شده اند:

کودکان آماج موج ششم کرونا 
مبتایان به سویه اومیکرون که اکنون در قالب موج ششم 
کرونا در کشور سیر فزاینده ای به خود گرفته است، بیش از 
موج های گذشــته، کودکان را در خراسان رضوی و کشور 

درگیر خود کرده است.
طبق اعام وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی در 
حال حاضر کودکان ۲0 درصد از مبتایان به  اومیکرون را 

به خود اختصاص داده اند.
این در حالی اســت که واکسیناسیون که به عنوان بهترین 
راهکار مقابله با اومیکرون شناخته شده تنها برای کودکان 
بالای 9 ســال در حال انجام است و  هنوز تصمیم گیری 
برای واکسیناسیون زیر این گروه سنی در کشور انجام نشده 

است.
ابتلای کودکان به سویه امیکرون بالاست

عضو کمیته علمی ستاد مقابله با کرونا در خراسان رضوی در 
این خصوص گفت:  سویه اومیکرون میزان ابتا و بستری 
بیشتری در کودکان ایجاد کرده است و از همین رو دریافت 
واکسن کودکان راهکاری برای پیشگیری از ابتا و وخامت 

حال آنان به شمار می رود.
دکتر علیرضا صداقت افزود: طبق بررسی های انجام شده در 
کشور، ۲0 درصد افراد بستری بر اثر کرونا کودکان هستند.

رییس سازمان نظام پزشــکی مشهد گفت: میزان بستری 
کودکان در موج ششــم کرونا بالا پیش بینی شــده است 
و بــا توجه به این که در پاندمــی کرونا نکته حائز اهمیت 
واکسیناسیون اطفال کمتر از 1۲ سال است و با توجه به این 
که در کشــورهای مختلف دنیا تجربه زیادی در این حوزه 
وجود ندارد کمیته کشــوری مبنــا را بر روی مطالعات بین 

المللی قرار داده است.

افزایش مراجعان سرپایی کرونایی به بیمارستان 
اطفال اکبر در مشهد

 رییس بیمارستان فوق تخصصی کودکان اکبر مشهد هم 
در این خصوص گفت: مراجعه ســرپایی کودکان مبتا و یا 
مشکوک به کرونا به این بیمارستان در روزهای اخیر افزایش 

30درصدی نسبت به گذشته داشته است.
دکتر ســید علی جعفری افزود: ســوش اومیکرون قدرت 
سرایت پذیری بالایی دارد و به همین دلیل میزان مراجعات 
سرپایی به مراکز درمانی و درمانگاه ها افزایش یافته است .

وی اضافــه کرد: بر اســاس مطالعه انجام شــده ویروس 
اومیکرون 70 برابر بیشــتر از سویه دلتا در راه های هوایی 
تکثیر مــی یابد و به همین منظور لازم اســت که والدین 

مراقبت بیشتری از فرزندان خود داشته باشند. 
رییس بیمارســتان فوق تخصصی کودکان اکبر مشــهد با 
بیان این که اومیکرون عاقه بیشتری به التهاب ریه ها در 
کودکان دارد گفــت: به دلیل باریکتر بودن راه های هوایی 
کــودکان و تکامل کمتر در صورت ابتــا به اومیکرون، با 
سهولت بیشتری توســط مخاط تنگ و مسدود می شود و 

باعث خس خس سینه و خروسک می شود. 
جعفری افزود: سیستم ایمنی ذاتی کودکان قوی تر از بالغان 
اســت بنابراین ابتا به نوع شدید بیماری کرونا در کودکان 

نادر است.
وی ادامه داد: عائم اومیکرون به بیماری آنفلوآنزا شباهت 
دارد و این در حالی اســت که میزان ابتا به نوع شدید و یا 
حتی مرگ در کودکان در آنفلوآنزا بیشتر از اومیکرون است. 
رییس بیمارستان فوق تخصصی اکبر مشهد در عین حال از 
آمادگی این بیمارستان برای مقابله با ویروس کرونا خبر داد.

واکسیناسیون کودکان بالای 9 سال  در حال انجام است
سرپرست دانشگاه علوم پزشکی مشهد گفت: میزان ابتای 
افراد زیر 18 ســال در اوجگیری ششــم کرونا نســبت به 
موجهای قبلی افزایش یافته اســت و لازم است که والدین 
توجه بیشتری نسبت به مراقبت از فرزندان خود داشته باشند.
دکتر محمد علی کیانی افزود: بر اســاس تصمیم ستاد ملی 
کرونا، واکسیناسیون کودکان 9 سال به بالا آغاز شده است 

که با رضایت والدین نسبت به آن اقدام می شود.
وی اضافه کرد: سویه اومیکرون که در اوجگیری ششم به 
ســویه غالب تبدیل شده است، قدرت سرایت پذیری بسیار 
بالایی دارد و واکسیناسیون کامل مهم ترین راهکار مقابله 

با این سویه است.
سرپرســت دانشگاه علوم پزشکی مشــهد گفت: از هنگام 
ورود به موج ششم کرونا  تعداد بیماران سرپایی در خراسان 
رضوی  100 درصد و تعداد بیماران بســتری نیز 30 تا 40 

درصد افزایش یافته است.
کیانی افزود: انتظار می رود روند افزایشــی بیماران بستری 
و ســرپایی چهار هفته و روند کاهشــی آن نیز چهار هفته 

زمان ببرد.
واکسیناسیون دانش آموزان در مشهد سه هفته زمان می برد
مدیر ســامت جمعیت، خانواده و مدارس دانشــگاه علوم 
پزشکی مشــهد گفت: روند واکسیناسیون دانش آموزان در 
قالب گروه ســنی 9 تا 1۲ ســال در منطقه جغرافیایی زیر 
پوشش این دانشگاه در خراسان رضوی ۲ تا سه هفته زمان 

خواهد برد.
دکتــر محمد احمدیان افــزود: عملیات ایمن ســازی این 
گروه ســنی در برابر ویروس کرونا از ۲ روز پیش در مراکز 

واکسیناسیون فعال در کانشهر مشهد با تزریق واکسنهای 
پاستوکووک و سینوفارم آغاز شده و در جریان است.  

وی ادامــه داد: 350 هزار دانش آموز 9 تا 1۲ ســاله در 16 
شهرستان زیر پوشش دانشگاه علوم پزشکی مشهد در حال 

تحصیل هستند. 
مدیر ســامت جمعیت، خانواده و مدارس دانشــگاه علوم 
پزشکی مشهد گفت: گرچه ابتا به سویه اومیکرون ویروس 
کرونا در بین دانش آموزان زیاد نیست ولی ممکن است این 
طیف ســنی افراد ناقل بی عامت باشند که امکان انتقال 

ویروس را به دیگران دارند. 
احمدیان افزود: ســه گروه در معرض خطر ابتا به ســویه 
اومیکرون شامل نوجوانان، مادران باردار و سالمندان هستند 
به طوری که میزان کنونی نتایج مثبت آزمایشهای طبی در 
هر سه گروه یکسان است اما فعا با دیگر گروههای جامعه 

تفاوت چندانی ندارد. 
سرپرست معاونت بهداشت دانشگاه علوم پزشکی مشهد هم 
گفت: واکسیناسیون کودکان بالای 9 سال از 10 بهمن ماه 

در مناطق زیر پوشش این دانشگاه آغاز شده است.
دکتر علی حسینی افزود: واکسن های مورد تایید برای این 
گروه سنی شامل سینوفارم و پاستوکووک و میزان تزریق و 
فاصله بین ۲ نوبت مشابه سایر گروه های سنی دیگر است.

وی اضافه کرد:  واکسیناســیون گروه های سنی کمتر از 9 
ســال در مراحل بعدی آغاز و از طریق منابع معتبر اطاع 

رسانی خواهد شد.
او ادامه داد: شهروندان می توانند برای اطاع  از نزدیکترین 
مرکز واکسیناســیون و موجودی نوع واکســن مورد نظر با 

شماره 191 تماس بگیرند.

مدیرکل بنیاد مسکن انقاب اسامی خراسان 
شمالی گفت: بیش از 100 هزار واحد مسکن در 
روستاهای استان وجود دارد که اکنون 61 درصد 

از این تعداد مقاوم سازی شده است.
علی محمدی روز گذشته به خبرنگار ایرنا اظهار 
داشت: با توجه به لرزه خیز بودن استان و حادثه 
های مخربی که در ســالیان گذشــته رخ داده، 
مقاوم ســازی مسکن روســتایی در دستور کار 
بوده و این حادثه ها سبب ارتقای شاخص مقاوم 

سازی در این استان شده است. 
وی اظهار داشت: با توجه به اینکه برخی از سال ها بخشی از تسهیات طرح ویژه مسکن روستایی به متقاضیان 
این تسهیات در شهرهای زیر ۲5 هزار نفر جمعیت پرداخت می شود گفت: برخی از روستاییان استان در تامین 
ضامن و یا سایر مشکات موفق به دریافت تسهیات مقاوم سازی نمی شوند از این رو بخشی از این منابع اعتباری 

جذب نمی شود از این رو این تسهیات با اولویت شهرهای زیر ۲5 هزار نفر به متقاضیان پرداخت می شود.
شهروندان متقاضی وام روستایی برای ساخت خانه 

مدیرکل بنیاد مسکن انقاب اسامی خراسان شمالی گفت: شهرداران در شهرهای کوچک این استان متقاضی 
اختصاص و پرداخت تسهیات طرح ویژه مسکن روستایی به این مناطق هستند تا مقاوم سازی واحدهای مسکونی 
ســرعت گیرد.وی افزود: شهروندان ساکن در شهرهای کوچک اســتان در سال های پیش و قبل از ارتقای این 
مناطق به شهر از تسهیات بهسازی استفاده کرده اند اما همچنان برخی از خانواده ها متقاضی دریافت تسهیات 
کم بهره هستند.محمدی گفت: براساس آمار سرشماری نفوس و مسکن سال 95 حدود 38 هزار واحد مسکونی 
در شــهرهای زیر ۲5 هزار نفر جمعیت اســتان وجود دارد که پیش از این 50 درصد از این واحدها با اســتفاده از 
تســهیات طرح ویژه مسکن روستایی بهسازی و مقاوم سازی شده است.مدیرکل بنیاد مسکن انقاب اسامی 
خراسان شمالی افزود: بسیاری از مناطق که از روستا به شهر ارتقا یافته اند هنوز ماهیت روستا دارند و واحدهای 
مســکونی بسیاری از این شهروندان هنوز مقاوم سازی نشده است. بر اساس این گزارش گفته می شود برخی از 
سال ها ۲00 فقره تسهیات طرح ویژه مسکن روستایی به مقاوم سازی واحدهای مسکونی در شهرهای زیر ۲5 

هزار نفر سوق داده شده است.

مدیرکل راه و شهرسازی خراسان شمالی گفت: امسال برای 
اجرای طرح های بازآفرینی شــهری در استان 1۲5 میلیارد 
ریال اعتبار پیش بینی شــده و برای نخســتین بار در این 
زمینه منابعی از محــل قانون توازن منطقه ای به این پروژه 
ها اختصاص یافته اســت. قاسم قاسمی روز شنبه در گفت 
و گو با خبرنگار ایرنا اظهار داشــت: برای سال 1400، حدود 
95 میلیــارد ریال اعتبار از محل اعتبارات تملک دارایی های 
ســرمایه ای برنامه ششم توسعه کشــور پیش بینی و برای 
نخستین بار 30 میلیارد ریال اعتبارات از محل قانون استفاده 

متوازن برای این اســتان مصوب شده است.وی خاطرنشان کرد: باتوجه به محرومیت خراسان شمالی، سهم سه شهر 
استان یعنی بجنورد، شیروان و اسفراین از این اعتبار 10 میلیارد ریال است و در این زمینه پروژه ها در سه شهر تعریف 
شــده است.وی با بیان اینکه در شیروان، امسال 10 میلیارد ریال از منابع قانون متوازن برای بهسازی و تکمیل مدرسه 
ستارزاده اختصاص یافته است که اجرای کامل این پروژه 84 میلیارد ریال اعتبار نیاز دارد تصریح کرد: 10 میلیارد ریال 
اعتبار هم در اسفراین برای ساخت بوستان محله در چهار نقطه در قلعه کریم این شهر منظور شده است که برای اجرای 
کامل این پروژه هم 80 میلیارد ریال اعتبار نیاز دارد.مدیرکل راه و شهرســازی خراسان شمالی گفت: همچنین در شهر  
بجنورد برای ساخت سرای محله در باقرخان ۲4 میلیارد ریال اعتبار منظور شده است.قاسمی با اشاره به اینکه از مجموع 
95 میلیارد ریال اعتبار تملک دارایی های سرمایه ای استان 50 میلیارد ریال مربوط به اعتبارات تبصره 18 و 45 میلیارد 
ریال نیز مربوط به اعتبارات کمک و بهسازی بافت فرسوده و سکونتگاه های غیررسمی است.وی با اشاره به تخصیص 
50 میلیارد ریال اعتبار از محل اعتبارات تبصره 18 برای پروژه های بازآفرینی شهری استان گفت: از محل این اعتبارات، 
هشت میلیارد ریال اعتبار برای تکمیل خانه فرهنگ شیروان، 9 میلیارد و ۲00 میلیون ریال برای تکمیل پایگاه خدمات 
اجتماعی شیروان، 16 میلیارد ریال برای اجرای سالن چند منظوره قلعه کریم اسفراین، 16 میلیارد ریال برای اجرای سالن 
ورزشــی بانوان محله صادقیه بجنورد اعتبار منظور شــده است.وی درباره تامین منابع اعتباری برای اجرای پروژه های 
بازآفرینی شــهری گفت: این منابع از محل اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای برنامه ششم توسعه توسط شرکت 
بازآفرینی شهری ایران و سازمان برنامه و بودجه کشور تامین می شود، برخی از پروژه ها در قالب طرح مطالعه بهسازی و 
نوسازی بافت فرسوده شهری، برخی هم در قالب طرح مطالعه و ساماندهی سکونتگاه های غیر رسمی و یک سری هم 

در قالب اعتبارات موضوع ایجاد اشتغال گسترده و مولد موضوع بند الف تبصره 18 اعتبار دریافت می کنند.  شد
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حردانی استقلالی شد
بازیکن ســابق فولاد خوزســتان، با امضای 

قراردادی ۲ و نیم ساله به استقال پیوست.
به گزارش خبرگــزاری مهر، پس از مذاکرات 
میان دو باشــگاه اســتقال و فولاد، صالح 
حردانی بازیکن جوان و آینده دار اهل رامهرمز 

استان خوزستان به استقال پیوست.
این بازیکن متولد ۲3 شــهریور 1377 بوده و 
۲3 ســال ســن دارد. او فوتبال خود را از تیم 

نیرو رامهرمز آغاز کرد و ســپس به تیم جوانان فولاد پیوســت. پس از درخشش در رده امید 
این باشــگاه، حردانی توســط مربیان وقت به تیم بزرگسالان فولاد راه یافت. عملکرد خوب 
این بازیکن باعث دعوت از او به اردوی تیم ملی فوتبال شــد و در ۲ بازی مقابل ســوریه و 

امارات نیز به میدان رفت.
حردانی توانایی بازی در پســت دفاع راســت و وینگر راست را دارد و یک بار با فولاد عنوان 

قهرمانی جام حذفی را از آن خود کرده است.
حردانی در این فصل از رقابت های لیگ برتر، 1146 دقیقه در ترکیب فولاد حضور داشــته 
است. این بازیکن جوان در تمامی رقابت ها برای فولاد 63 بار به میدان رفته که 55 مورد آن 

در لیگ برتر بوده و حاصل این بازی ها، 3 گل و 3 پاس گل بوده است.

  مدافع استقلال به نساجی پیوست
مدافع تیم فوتبال اســتقال بــه تیم فوتبال 
نســاجی پیوســت.به گزارش فــارس، متین 
کریم زاده مدافع تیم اســتقال طی توافقی با 
ایزد ســیف الل پور مدیرعامل باشگاه نساجی، 
در نیم فصل دوم نماینده شمال کشور در لیگ 
برتر را یاری خواهد کرد.این بازیکن در ابتدای 
فصل گذشته به استقال پیوست و بعد از یک 

سال و نیم از این تیم جدا شد.

 مظاهری از استقلال جدا شد
دروازه بان تیم فوتبال استقال سرانجام با این 
باشگاه برای جدایی به توافق رسید و قراردادش 

در آستانه فسخ قرار دارد.
سرانجام رشید مظاهری دروازه بان استقال که 
روزهای خوبی با این تیم نداشت امروز به طور 
رسمی از این تیم جدا شد.این بازیکن چهارشنبه 
هفته گذشــته بعد از جلسه با مدیرعامل باشگاه 
اســتقال برای جدایی به توافق رسید و دیروز 

این جدایی رســمی شد.مظاهری در پستی اینســتاگرامی هم از این تیم خداحافظی کرد. این 
دروازه بان به خصوص در فصل جاری نتوانست با استقال روزهای خوبی داشته باشد. گفته 
می شود مقصد بعدی این بازیکن سپاهان است. تیم اصفهانی که در جذب دروازه بان در نیم 

فصل اول عملکرد مطلوبی نداشته به دنبال تغییرات درون دروازه اش است.

چند پرسش در مورد اظهارات قابل تامل فرهاد مجیدی

ارزش یک انگشت یزدانی از مدافعان تیم ملی بیشتر است؟
قرار  با  رابطه  در  قامت یک سرمربی  در  مجیدی  فرهاد  اظهارات 
نگرفتن یکی از مدافعان استقال در ترکیب اصلی تیم ملی فوتبال 

ایران مقابل امارات، بسیار قابل تامل است!
فوتبال  تیم  سرمربی  مجیدی،  فرهاد  تازگی  به  ایسنا،  گزارش  به 
استقال درباره صعود تیم ملی به جام جهانی ۲0۲۲ اظهار کرد: »این 
صعود را تبریک می گویم. به آقای اسکوچیچ تبریک می گویم و از 
او بابت صعود تیم ملی تشکر می کنم ولی رفتاری که ایشان کرد 
در حد یک مربی حرفه ای نبود. بازیکن را عین دسته گل در اختیار 
تیم ملی داده ام و الان به چه وضعیت عصبی ای تحویل داده اند. من 
نمی دانم چه اتفاقی باید در استقال رخ دهد که بازیکنانش به تیم ملی 
دعوت شوند. استقال بهترین نتیجه نیم فصل اول را گرفته است. 
هم بهترین خط حمله و هم بهترین خط دفاع را در اختیار دارد. همه 
ایران فهمیده اند که مشکل تیم ملی چیست، چطور آقای اسکوچیچ 
»مدافعان  داد:  ادامه  اینگونه  را  هایش  صحبت  نفهمیده اند؟«وی 
من بهترین مدافعان ایران هستند و در کل ایران بهتر از این ها پیدا 
نمی شود. حالا نظر فنی دارید، من احترام می گذارم وقتی شما در 
باشگاه این کار را بکنید، توجیه دارد چون بازیکن محدود دارید. ولی 
وقتی شما 15 تیم لیگ برتری دارید و بازیکن را دعوت می کنید بعد 
مدافعان به مشکل می خورند و شما یک بازیکن از پست دیگر را در 
دفاع وسط می گذارید و بهترین دفاع وسط لیگ را بازی نمی دهید، 
باعث شده اید که انگیزه در تیم من کشته شود. بازیکن می خواهد 
در جام جهانی بازی کند.«سرمربی استقال همچنین عنوان کرد: 
»این چه حرکت و رفتاری است که با تیم صدرنشین بدون باخت 
لیگ می کنید؟ او بسیار مربی خوبی است اما برای باشگاه نه تیم ملی. 
این کار یک مربی حرفه ای نیست. شما بهترین مدافعان لیگ برتر 
را دعوت کرده اید بعد یک دفاع چپ را جای آن ها بازی می دهید؟ 
این هم نتیجه اش که امروز دیدیم. یزدانی تمرکز کامل نداشت و 
عصبی بود. آقای اسکوچیچ من بازیکن را مثل دسته گل تحویلتان 
داده ام. یک انگشت او به تمام مدافعان شما می ارزد. با بازیکن من 

چه کار کرده اید؟«
مثل حسین  بگردید  را  لیگ  اگر کل  :شما  کرد:  تصریح  مجیدی 
مرادمند و دانشگر پیدا نمی کنید. همه ایران فهمیده اند مشکل تیم ملی 
چیست، شما چطور نفهمیده اید؟ با این که ایشان را دوست دارم و از 
نظر فنی قبولش دارم ولی رفتار یک مربی حرفه ای و در شان مربی 
حرفه ای را ندارند. اسکوچیچ انگیزه را در استقال کشت. می گویند ما 
می خواستیم از استقال دعوت کنیم ولی کرونا داشتند. من مطمئن 

هستم که این ها بهانه است و اگر کرونا نداشتند باز هم به تیم ملی 
دعوت نمی شدند.«

و  ایران  فوتبال  ملی  تیم  فنی  کادر  از  دفاع  گزارش  این  مبنای 
تصمیمات اتخاذ شده از سوی سرمربی این تیم در مورد چینش 
ترکیب تیم ملی نیست و صرفا به مواردی خواهد پرداخت که به 
عنوان یک رویه غلط و ادعای غیراصولی از سوی برخی سرمربیان 
فوتبال ایران در برهه های زمانی مختلف مطرح شده و می شود و 
فرهاد مجیدی نیز به عنوان سرمربی تیم فوتبال استقال، اولین و 
به طور قطع آخرین مربی نخواهد بود که در رابطه با بازی ندادن به 
یکی از مهره های کلیدی تیمش در تیم ملی فوتبال ایران، معترض 
می شود اما اینکه تا چه حد این اعتراض درست و اصولی است مساله 

ای است که در ادامه به آن پرداخته ایم.
فرهاد مجیدی به عنوان سرمربی تیم فوتبال استقال به خوبی می 
داند که چینش ترکیب یک تیم فوتبال شاخص های مختلفی دارد 
و در نهایت سرمربی است که در این زمینه تصمیم گیری می کند و 

مسئولیت و عواقب تصمیم خود را نیز می پذیرد، همانطور که وی 
در طول مدت حضورش روی نیمکت تیم فوتبال استقال بارها 
و بارها به درستی در نشست های خبری در واکنش به بازی 
دادن یا ندادن به برخی بازیکنان استقال به صراحت اعام 

کرده این مساله در حیطه وظایف کادر فنی است که به چه 
بازیکنی بازی دهد و چه بازیکنی را روی نیمکت 

در  پاسخگویی  به  بنشاند و گاهی اصا حاضر 
مورد تصمیمش نشده است.

اظهارات فرهاد مجیدی اما زمانی جنبه قابل 
تامل به خود می گیرد که در تضاد با صحبت 
هایش در نشست خبری است؛ اگر مسائل 
مطرح شده از سوی سرمربی استقال را به 
عنوان یک اصل درست بپذیریم سوال مهم 
اینکه آیا کسی می تواند در رابطه با بازی دادن 

یا ندادن به یک بازیکن در تیم ملی فوتبال ایران 
به سرمربی تیم ملی خرده بگیرد؟ آن هم زمانی که 
این تیم مسابقه خود را علی رغم 10 نفره شدن مقابل 
امارات با پیروزی پشت سر گذاشته و گلی نیز دریافت 

نکرده است؟
در کیفیت فنی بالای سیاوش یزدانی به عنوان یکی 
از بهترین مدافعان این فصل لیگ برتر فوتبال ایران 

شکی نیست و به طور حتم این بازیکن عملکرد درخشانی داشته و 
شاید اگر فرهاد مجیدی سرمربی تیم ملی فوتبال ایران بود یا فرد 
دیگری غیر از اسکوچیچ هدایت این تیم را برعهده داشت از وی به 

عنوان بازیکن اصلی در تمام مسابقات استفاده می کرد.
مساله دیگر اما اظهارات تند فرهاد مجیدی در مورد سایر بازیکنان 
تیم ملی فوتبال ایران در خط دفاعی است؛ اینکه ارزش یک انگشت 
سیاوش یزدانی به کل مدافعان تیم ملی فوتبال ایران می ارزد! به 
اینکه اساسا اظهارات فرهاد مجیدی در این رابطه تا چه اندازه درست 
یا غلط است کاری نداریم اما آیا زیرسوال بردن ارزش سایر بازیکنان 
تیم ملی فوتبال ایران که به طور حتم هر یک از بهترین های فوتبال 
قامت  در  آن هم  برتری  لیگ  مربی  از سوی یک  کشور هستند 

سرمربی تیم فوتبال استقال پسندیده است؟
موضوع مهم دیگر به بخش دوم صحبت های فرهاد مجیدی در 
رابطه با عدم تمرکز سیاوش یزدانی در بازی با هوادار و عصبانی بودن 
این بازیکن پس از بازگشت از اردوی تیم ملی فوتبال 
به عنوان  یزدانی  به طور حتم  باز می گردد؛  ایران 
یک بازیکن حرفه ای باید بداند که سرمربی تیم 
تصمیم گیرنده نهایی و نظرش قابل احترام است 
و حتی اگر فرهاد مجیدی نیز روزی تصمیم بگیرد 
که وی را روی نیمکت استقال میخکوب کند 
باید بتواند با رفتار حرفه ای عصبانیت 
خود را مدیریت کرده و تمرکزش 
با تاش  و  ندهد  از دست  را 
از  پرهیز  و  بیشتر  هرچه 
هرگونه تنش و حاشیه 
به حقش برسد و جایگاه 
را  اش  رفته  دست  از 
آورد.  دست  به  مجددا 
عین  در  مجیدی  فرهاد 
حال باید توجه داشته باشد که اظهارات 
اخیرش تا چه حد می تواند روی عملکرد 
سیاوش یزدانی تاثیر روانی منفی بگذارد 
و این ذهنیت برای یزدانی پیش آید که 

حقش در تیم ملی پایمال شده است.
»سلیقه« یکی از مهم ترین شاخص های 
تصمیم گیری نهایی از سوی سرمربیان 

در رابطه با انتخاب ترکیب تیم های تحت هدایت آن ها است؛ 
شاخصی که همواره همانند تیغ دو لبه عمل می کند و در زمان 
های حساس که به انتخاب های بحث برانگیز در مورد قرار گرفتن 
نام برخی بازیکنان در ترکیب اصلی تیم ها و حتی دعوت شدن یا 
نشدن آنها به اردوها ختم می شود اگر با شکست تیم همراه شود به 
طور حتم با فشار و هجمه انتقادات مصادف خواهد شد و در صورت 
کسب پیروزی نمی توان به یک سرمربی چندان خرده گرفت.مساله 
مهم دیگر اینکه اگر از تمام سرمربیان تیم های فوتبال در ایران این 
پرسش مطرح شود که نظر شما در رابطه با ترکیب تیم ملی فوتبال 
ایران چیست نمی توان به نظر واحدی در این راستا دست یافت و 
قطعا هر یک نفرات متفاوتی را به درون زمین مسابقه می فرستند. 
عاوه بر این عموم این سرمربیان معتقد هستند که حداقل یک یا 
دو بازیکن آن ها لیاقت پوشیدن پیراهن تیم ملی و حداقل دعوت 
شدن به جمع ملی پوشان را دارند.پوشیدن لباس تیم ملی فوتبال 
ایران یک افتخار بزرگ برای هر بازیکن است و چه بسا بازیکنان 
بزرگی طی سالیان دور و نزدیک، در انتهای صف ترکیب اصلی تیم 
ملی فوتبال ایران قرار گرفتند و برخی از آن ها حتی به اردوهای 
تیم ملی دعوت نشدند و برای برخی از آن ها بازی کردن در تیم 
ملی به یک حسرت تبدیل شد و برخی دیگر نیز توانستند حق خود 
بگیرند و برای تیم ملی به میدان بروند.اگر قرار باشد هر سرمربی 
باشگاهی به دلیل قرار نگرفتن بازیکن تیمش در ترکیب اصلی تیم 
ملی و حتی دعوت نشدن به اردوی تیم ملی به شدت معترض شود 
و اقدام به وارد کردن فشار و هجمه کند، به طور حتم سنگ روی 
سنگ بند نمی شود. این ماجرا صرفا به عدم حضور سیاوش یزدانی 
در ترکیب تیم ملی فوتبال ایران نیز مربوط نمی شود و سوال های 
مختلفی در رابطه با حضور و عدم حضور برخی بازیکنان در ترکیب 
و حتی اردوی تیم ملی فوتبال ایران وجود دارد اما در نهایت آنچه 
که باید به آن احترام گذاشت نظر نهایی کادر فنی است، چه بسا 
روزی علیرضا جهانبخش که این روزها بیش از هر زمان دیگری 
در تیم ملی فوتبال ایران می درخشد با وجود حضور در سطح اول 
فوتبال دنیا به عنوان بازیکن تیم فوتبال برایتون، حتی به اردوی تیم 
ملی فوتبال ایران نیز دعوت نمی شد در حالی که همواره شاهد رفتار 
کاما حرفه ای از سوی این بازیکن در قبال دعوت نشدنش به تیم 
ملی بودیم و در نهایت با تاش مضاعف و رویکرد صحیح نسبت 
به مساله، توانست جای اصلی خود را در ترکیب تیم ملی فوتبال 

ایران به دست آورد.

واکنش حسن یزدانی به خداحافظی از کشتی

هدفم المپیک 2024 است
دارنده دو مدال طا و نقره بازی های المپیک 
تاکید کرد: هدفم کسب موفقیت در المپیک 

۲0۲4 پاریس است.
درباره  یزدانی  حسن  ایسنا،  گزارش  به 
این  در  آزاد  کشتی  ملی  تیم  درخشش 
اتفاقات لطف  این  رقابت ها اظهار کرد: همه  
این چند  در  از زحماتی که  و کمی  بود  خدا 
سال کشیدیم جبران شد. کشتی من و حریف 
خدا  ولی  بود  شده  حساس  خیلی  آمریکایی 
حریفان  و  مربیان  طور  همین  و  کرد  کمک 
بهتری  آمادگی  به  که  شدند  باعث  تمرینی 
برسم. در نهایت آن اتفاق در جهانی رخ داد 
و این کشتی گیر خوب آمریکایی را شکست 
دادم و سهم کوچکی در شادی مردم داشتم.

وی در مورد آنالیز حریفانش پیش از حضور در 
موفقیت  کرد:  تاکید  جهانی ۲0۲1  مسابقات 
دست  چیز  همه  و  نمی آید  دست  به  یکباره 
دست  به  نتیجه ای  تا  می دهد  هم  دست  به 
بیاید. همه کمک کردند و دست به دست هم 
دادیم که این اتفاق رخ داد و خداراشکر این 
زحمات منجر به برد شد. بعد از المپیک که 
پژمان درستکار سکان تیم را به دست گرفت، 
مدت زمان کمی تا جهانی داشتیم، یک سری 
تمرینات در نظر گرفته شد و سعی کردیم آن 
تمرینات را انجام دهیم تا بدن مان به آمادگی 
حالت  در  چیز  همه  خداراشکر  رسید.  لازم 
زحمات مان  از  ذره ای  توانستیم  و  بود  خوبی 

را در نروژ جبران کنیم.
یزدانی که میهمان برنامه دایره طایی بود، 
با  کشتی گیران  روحی  ارتباط  به  اشاره  با 
احترام  به تمام مربیان  کادرفنی عنوان کرد: 
دارند.  محبت  من  به  پژمان  آقا  گذارم،  می 
جایگاه  و  ندارد  وجود  شوخی  که  تمرین  در 
سرمربی که کاما مشخص است ولی خارج 
صمیمی  و  دوستانه  رابطه  تمرینی،  بحث  از 
داریم.  مربیان  سایر  و  درستکار  پژمان  آقا  با 

بچه ها با کادرفنی راحتند.
فنون  تمرینات  در  اینکه  درباره  وی 

آموزش  ملی پوشان  به  را  تخصصی اش 
می دهد، تصریح کرد: این را بگویم که اول از 
کادرفنی اجازه می گیرم و اگر کسی از بچه ها 
یادشان  را  فنی  که  بخواهد  چیزی  من  از 
مربیان خواهد  اجازه  با  کار حتما  این  بدهم، 
نمی کنم.  کادرفنی دخالت  کار  در  و من  بود 
حالا عرفان الهی، رحمان عموزاد و قهرمانان 
دیگر اگر از من سوالی داشته باشند با جان و 
دل کمک می کنم و خوشحال می شوم که در 
موفقیت تاثیری داشته باشم. این پهلوانان به 

من محبت دارند.
یزدانی در مورد اینکه تا چه زمانی کشتی را 
سال ها  این  در  اگر  گفت:  داد؟  خواهد  ادامه 
باختی هم داشتم قطعا حریف از من بهتر بود 
که توانست من را شکست دهد ولی آخرین 
بار خدا کمک کرد و حریف آمریکایی را بردم. 
تا زمانی که توان داشته باشم و بدانم برای 
کشتی  قطعا  مثمرثمرم  کشتی  و  ملی  تیم 
می گیرم. ان شاءالل اتفاقی در این مسیر پیش 
آن  تا  و  است   ۲0۲4 المپیک  هدفم  نیاید. 
در  هم  جهانی  آسیایی،  بازی های  هم  وقت 
پیش است و اگر به دوبنده تیم ملی رسیدم 

می خواهم دل مردم را شاد کنم.
مورد  در  جهان  کشتی   ۲0۲1 سال  قهرمان 
چرخه انتخابی تیم ملی، گفت: من کارشناسی 
هر  قانون.  تابع  و  کشتی گیرم  نمی کنم. 
کوچک  عضو  عنوان  به  بگیرند  تصمیمی 
گرفتن  کشتی  من  وظیفه  می کنم  اطاعت 
دوره  این  است،  خوبی  خیلی  چرخه  است. 
و  داده شده  بها  مسابقات کشوری  به  خیلی 
کسانی که مدعی دوبنده تیم ملی هستند از 
نفرات  و  کردند  پیدا  ورود  کشوری  قهرمان 
برتر کشوری به آسیایی می روند. چند سالی 
بود این اتفاق رخ نداده بود. نمی شود به این 
پا  و  دست  چرخه  این  گرفت.  ایراد  چرخه 
شکسته در سال های گذشته هم انجام می شد 
ولی چرخه اعام شده کاما به کشتی کشور 
انتخاب  در  سرمربی  و  مربی  می کند.  کمک 

کشتی گیر نقش ندارند و خود کشتی گیر باید 
حقش را وسط تشک بگیرد.

وی با اعام اینکه قرار است در آخرین مرحله 
بگیرد،  کشتی  ملی  تیم  انتخابی  چرخه  از 
اضافه کرد: من هر سال در انتخابی تیم ملی 
از همه برای من  کشتی گرفتم و حتی اول 
بیایند  دیگر  قهرمانان  که  گذاشتند  انتخابی 
برای  فرصت  این  هم  الان  بگیرند.  کشتی 
که  وزن هایم  هم  همین طور  و  بچه ها  همه 
مدعی دوبنده تیم ملی هستند، ایجاد شده که 
رقابت کنند و من هم مثل بقیه در این چرخه 
کشتی می گیرم تا درنهایت هر کسی حقش 

است در این چرخه به تیم ملی برسد.
کار  کشتی  از  غیر  آیا  اینکه  مورد  در  وی 
دیگری هم انجام می دهد، گفت: حقیقتا تمام 
فکر و ذهنم کشتی است و فرصت ورود به 
جای دیگری را ندارم ولی اگر جایی حضور 
انجامش  دل  و  جان  با  باشد  مثمرثمر  من 

می دهم ولی شغل خاصی ندارم.
ورزشی اش  سالن  افتتاح  مورد  در  یزدانی 
مجموعه  یک  این  کرد:  عنوان  مازندران  در 
در  که  است  تمرینی  کمپ  و  ورزشی 
به  فاز  به  فاز  بود.  خواهد  فعال  رشته  چند 
بهره برداری می رسد و فعا سالن کشتی راه 
بهره برداری  پروانه  اگر  است.  شده  اندازی 
شروع  را  تمرینات شان  کشتی گیران  بدهند 
ورزشکار  عنوان  به  بود  من  وظیفه  می کنند. 
بردارم.  استانم  ورزش  و  کشتی  برای  قدمی 
جامعه  تحویل  را  خوبی  قهرمانان  امیدوارم 
بدهیم. من با هزینه شخصی خودم این کار را 
انجام می دهم. هیچ حمایتی هم نشدم. داخل 
سالن فقط تشک هست، دوست دارم امکانات 
دیگری هم در سالن داشته باشیم که اینجا به 
آکادمی استعدادیابی تبدیل شود. اگر حمایت 
شویم کمپی خواهد شد که قهرمانان مستعد 
در آن شناسایی خواهند شد. عاوه بر کشتی 
هم  و...  فوتسال  قایقرانی،  رشته های  در 
فعالیت می کنیم و فاز به فاز جلو می رویم. 

به  دولتی  های  ارگان  سوی  از  کمکی  هیچ 
من نشده و با هزینه شخصی این کار را انجام 

می دهم.
المپیک  و  جهان  طای  های  مدال  دارنده 
المپیک  در  معتقدند  برخی  اینکه  مورد  در 
آمریکایی  تیلور  و  روس  نایفونوف  مقابل 
تا  المپیک  بین  گفت:  نبود،  شاداب  بدنش 
از  گذاشتیم.  سر  پشت  اردو  مرحله   4 نروژ 
جدید  حرکات  سری  یک  بدنسازی  نظر 
کرد.  تغییر  تمرینات  شیوه  و  دادیم  انجام 
هر کدام از سرمربیان شیوه متفاوت تمرینی 
ارائه  را  پژمان درستکار شیوه جدیدی  دارند. 
کسب  هم  خوبی  نتیجه  خداراشکر  که  کرد 
کردیم. در توکیو اما روز اول مسابقات بدنم 
نتوانستم  نکرد.  پر  خوب  و  بود  کرده  خالی 
می  بو  هم  آنها  ماکارانی  حتی  بخورم،  غذا 
به  نکرد.  پر  بدنم  و  بخورم  نتوانستم  و  داد 
هرطریقی بود حریف روس را شکست دادم 
و خدا هم کمک کرد. روز دوم بدنم بهتر بود 
که آن اتفاق در فینال رخ داد و باعث شد به 
ادامه  نرسم.وی  خواستم  می  که  ای  نتیجه 
چون  عواملی  مجموعه  آنالیز  بر  عاوه  داد: 
تمرین، تاکتیک و مسائل روحی روانی وجود 
در  تاثیر می گذارد.  نتیجه  در کسب  دارد که 
نروژ همه کمک کردند. آقا پژمان، دکتر دبیر 
و بچه ها و حریفان تمرینی ام به من کمک 
کردند که این اتفاق مقابل تیلور رقم خورد و 
طلسم را بعد از مدت ها شکستیم. امیدوارم 
این روند پیروزی برای همه بچه ها ادامه دار 
باشد.کشتی گیر ۲7 ساله تیم ملی گفت: اگر 
تا  ام  گذاری  هدف  فعا  نیاید،  پیش  اتفاقی 
المپیک پاریس است. نمی شود آینده را پیش 
بینی کرد. دو مسابقه جهانی در پیش است و 
اگر لایقش باشم و صاحب دوبنده تیم ملی 
برای کشتی در  افتخار  به کسب  شوم، فعا 

جهانی فکر می کنم.
برای  درونی اش  انگیزه  به  اشاره  با  وی 
انگیزه  از  جدای  کرد:  تاکید  تیلور  شکست 

و  نشدن  ناامید  بود،  موثر  خیلی  که  درونی 
وقت  هیچ  داشت.  تاثیر  خیلی  هم  پشتکار 
ناامید نشدم و کار را ادامه دادم. عامل اصلی 
در موفقیت داشتن پشتکار، تاش و اراده و 

ناامید نشدن است.
سن  مورد  در  ریو   ۲016 المپیک  قهرمان 
که  قهرمان  یک  کرد:  تصریح  کشتی  آغاز 
 -10 از  باید  برسد  ملی  تیم  به  خواهد  می 
11 سالگی استارت بزند، البته باز هم معلوم 
نیست به آن جایگاهی که می خواهد برسد. 
پرسند  از من می  تازه  برخی در 19 سالگی 
به  نه،  یا  کرد  را شروع  که می شود کشتی 
آنها می گویم حالا یک سال تمرین کنید اگر 
دیدید تغییری در شما ایجاد شد ادامه دهید 
ولی اگر تغییری نداشتید ادامه ندهید، کشتی 
-11 و  پایه  سنین  از  است.  سختی  ورزش 

باز هم کسب  بزنی  استارت  1۲ سالگی هم 
نتیجه به اراده، پشتکار و استعداد کشتی گیر 
در  به سوالی  پاسخ  در  دارد.وی  بستگی  هم 
عنوان  کیلو،   74 به  بازگشتش  امکان  مورد 
کرد: اگر می خواستم به 74 کیلو برگردم که 
وزنم را تغییر نمی دادم. همان وقت هم وزنم 
قبل  روز  کشی  وزن  قانون  و  بود  کیلو   81
وزنم 86-87 شد و  ریو  المپیک  از  بعد  بود. 
مانم  می  وزن  همین  در  و  دادم  وزن  تغییر 
چون شرایطم خوب است.حسن یزدانی ضمن 
قدردانی از پدر و مادرش، کادرفنی تیم ملی 
و فدراسیون کشتی و پرسنل خانه کشتی، از 
مربی  دو  اسماعیل پور  امید  و  مسلمی  همت 
سازنده اش نیز قدردانی کرد و در مورد اینکه 
ببینند، گفت: قبا  او را  مردم کجا می توانند 
در اردوهای تیم ملی می شد این اتفاق رخ 
بدهد اما الان به خاطر شرایط کرونا امکانش 
رفت  در  هایم  مشغله  خاطر  به  من  نیست. 
شهر  در  و  مازندران  در  گاهی  ولی  آمدم،  و 
خودم این امکان وجود دارد و دوستی دارم که 
کارهایی از این دست را انجام می دهد تا اگر 

امکانش فراهم بود در خدمت عزیزان باشم.

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
تکلیـف  تعییـن  قانـون  نامـه  آئیـن   13 مـاده  و  قانـون   3 مـاده  موضـوع  آگهـی 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای شـماره 
140060306۲71003180 هیـات  موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی 
اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی حـوزه ثبت ملک 
مشـهد منطقـه پنـج تصرفـات مالکانـه بامعـارض متقاضـی  آقای قاسـم برسـانی 
فرزنـد نصرت اله بشـماره شناسـنامه55199 صادره از مشـهد در ششـدانگ یک باب 
سـاختمان  بـه مسـاحت  95/70 متـر مربـع قسـمتی از پـاک باقیمانـده3۲  فرعـی 
از 15 اصلـی بخـش  9 واقـع در مشـهد  - مهرآبـاد ، عبـادت 9 پـاک 1 متعلـق بـه 
خـود متقاضـی ) سـهم مشـاعی ( محـرز گردیـده اسـت. لذا بـه منظور اطـاع عموم 
مراتـب در دو نوبـت بـه فاصلـه 15 روز آگهـی مـی شـود در صورتـی کـه اشـخاص 
نسـبت بـه صدور سـند مالکیـت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند می تواننـد از تاریخ 
انتشـار اولیـن آگهـی بـه مـدت دو ماه اعتـراض خود را به ایـن اداره تسـلیم و پس از 
اخـذ رسـید، ظـرف مدت یک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خـود را به 
مراجـع قضایـی تقدیـم نمایند. بدیهی اسـت در صـورت انقضای مـدت مذکور و عدم 
وصـول اعتـراض طبـق مقـررات سـند مالکیت صـادر خواهد شـد.ضمنا صدور سـند 
مانـع از مراجعـه متضـرر بـه دادگاه نخواهد شـد. م.الـف437 تاریخ انتشـار نوبت اول: 

1400/11/۲. تاریـخ انتشـار نوبـت دوم: 1400/11/17
بشیرپاشائی ـ رئیس ثبت اسناد و اماک منطقه پنج مشهد

511/2هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  
)10/25(

آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامه قانـون تعیین تکلیـف وضعیت 
ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی نظـر بـه دسـتور مـواد 1 و 3 و 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مصـوب 
1390/09/۲0 امـاک متقاضیانـی کـه در هیـات موضـوع مـاده یـک قانـون مذکور 
مسـتقر در واحـد ثبتـی نیشـابور مـورد رسـیدگی و تصرفـات مالکانـه و بامعـارض 
انـان محـرز و رای لازم صـادر گردیـده اسـت جهـت اطـاع عمـوم بـه شـرح ذیـل 
اگهـی مـی گـردد. امـاک متقاضایـان واقع در حـوزه ثبتی نیشـابور بخـش ۲ پاک 
۲31 اصلـی الـف( 97 فرعـی اقـای حسـن جعفـری  فرزند محمـد کاظم  نسـبت به 
ششـدانگ یکبـاب مغـازه  به مسـاحت 34/65 مترمربـع واقع در اراضـی مرتضی آباد 
خریـداری از مالـک رسـمی خانـم نرگس اکرامـی نیا و آقـای محمد تکـه  برابر رای 
شـماره 140060306005008583.ب( 97 فرعـی خانـم نرگـس اکرامـی نیـا   فرزند 
حسـین  نسـبت به ششـدانگ یکباب سـاختمان بـه مسـاحت 138/35 مترمربع واقع 
در اراضـی مرتضـی  آبـاد خریـداری از مالـک رسـمی آقـای محمـد تکـه و  محـل 
مالکیت مشـاعی متقاضـی برابـر رای شـماره 140060306005008584.لذا بموجب 
مـاده 3 قانـون تعییـن تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی 
و مـاده 13 ائیـن نامـه مربوطـه ایـن اگهـی در دونوبـت بـه فاصلـه 15 روز از طریق 
ایـن روزنامـه و محلـی کثیرالانتشـار در شـهرها و در روسـتاها از تاریـخ الصـاق در 
محـل تـا دو مـاه اعتـراض خـود را بـه اداره ثبـت محـل وقوع ملک تسـلیم و رسـید 
اخـذ نماینـد معتـرض بایـد ظـرف مدت یـک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض مبادرت 
بـه تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل نماید و گواهـی تقدیم دادخواسـت 
را بـه اداره ثبـت محـل تحویـل دهـد کـه در ایـن صـورت اقدامـات ثبـت موکول به 
ارائـه حکـم قطعـی دادگاه اسـت و در صورتـی ک اعتـراض در مهلـت قانونی واصل 
نگـردد یـا معترض گواهی تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محـل رذا ارائه نکند 
اداره ثبـت مبـادرت بـه صـدور سـند مالکیـت مـی نماید و صدور سـند مالکیـت مانع 
از مراجعـه متضـرر بـه دادگاه نیسـت بدیهـی اسـت برابـر مـاده 13 ائین نامـه مذکور 
در مـورد قسـمتی از اماکـی کـه قبـا اظهارنامـه ثبتی پذیرفته نشـده واحـد ثبتی با 
رای هیـات پـس از تنظیـم اظهارنامه حـاوی تحدید حـدود مراتـب را در اولین اگهی 
نوبتـی و تحدیـد حـدود بصـورت همزمـان بـه اطـاع عموم می رسـاند و نسـبت به 
امـاک در جریـان و فاقـد سـابقه تحدیـد حـدود واحـد ثبتی اگهـی تحدید حـدود را 
بصـورت اختصاصی منتشـر می نمایـد. تاریخ انتشـار نوبـت اول 1400/11/0۲ تاریخ 

انتشـار نوبـت دوم 1400/11/17   م الـف 9۲0
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـاک نیشـابور
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روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

اولین خودروی الکتریکی عملیاتی »بتمن« ساخته شد!

اولین »بت موبیل« جهان که یک وسیله نقلیه برقی کاماً عملیاتی و 
تاکتیکی است، قادر به رسیدن به سرعت های بالا است.

به گزارش آی ای، یک طرفدار واقعی شخصیت ابرقهرمانی »بتمن« 
می دانــد که با ارزش ترین دارایی او در زرادخانه مخصوص مبارزه با 
جرم و جنایتــش، یک خودروی نمادین با هیبت مخصوص به خود 
موسوم به »بت موبیل« است و هر کسی که فیلم »بتمن« را دیده یا 
یک کتاب کمیک از او خوانده باشد، به احتمال زیاد خودش آرزوی 

داشتن یک »بت موبیل« را کرده است.
اکنون »انگوین داک چانگ« فارغ التحصیل ۲3 ســاله از دانشگاه 
معماری »هانوی« بــه همراه تیم طراحی، معمــاری، مکانیکی و 
مهندسی خود تصمیم گرفته است این رویا را به واقعیت تبدیل کند 

و اولین »بت موبیل« برقی کاماً کارآمد در جهان را ساخته است.
»انگویــن« می گوید، این خودرو را بر اســاس نســخه ای از »بت 
موبیل« که »کریستوفر نولان« در فیلم خود از این خودروی نمادین 
به نمایش درآورد، ســاخته اســت تا یک وســیله نقلیه برقی کاماً 
عملیاتی با قابلیت رســیدن به سرعت آزادراهی بسازد. وی می گوید 
که نسخه »نولان« را به دلیل طراحی بهینه، آفرود و شبیه به تانک 
آن انتخاب کرده اســت.تیم طراحی این خودرو، ســاختمان آن را با 
اسکلت فولادی ساخت و سپس با پنل های زرهی، بدنه آن را تکمیل 
کرد. »انگوین« و تیمش برای ســاخت این بت موبیل الکتریکی از 
 ،)abs(»ترکیبــی از موادی مانند »آکریلونیتریل بوتادین اســتایرن

کامپوزیت، فولاد و فیبر کربن استفاده کردند.
آکریلونیتریل بوتادین اســتایرن نوعی پلیمر گرمانرم است که از از 
پلیمریزاســیون اســتایرن و اکریلونیتریل در حضور پلی بوتادین به 
دســت می آید و دارای ساختاری آمورف اســت. این ماده به دلیل 
قیمت مناســب و همچنیــن خواص متعادل مکانیکــی، حرارتی و 
شــیمیایی در زمره پر مصرف ترین مواد اولیه پاســتیکی محسوب 

می شــود. این ماده دارای استحکام ابعادی و مقاومت حرارتی خوب 
و نیز مقاومت بالا در برابر ضربه اســت. این پلیمر بسیار مقاوم برابر 
خراشــیدگی اســت. این ماده عمدتاً در لوله های حمل مواد نفتی، 
لوله ها، وسایل خانه، اثاثیه، مبلمان، ترکیبات وسایل خودرو، تلفن و 

تجهیزات الکتریکی مورد استفاده قرار می گیرد.
در حالی که برخی از قســمت های این خودرو، دست ســاز هستند، 

برخی دیگر برای دقت بیشتر به صورت سه بعدی چاپ شده اند.
در نهایت بــا وجود اینکه ایــن »بت موبیل الکتریکــی« می تواند 
اصطاحــا با ســرعت بزرگراهی حرکت کند، وزنــی کمتر از 600 

کیلوگرم دارد.
بر خاف ظاهر »بت موبیل« که مخوف و مرگبار به نظر می رســد، 
شــاید بارزترین ویژگی آن، پایداری آن بــه لطف موتور الکتریکی 
لیتیوم-یونی آن باشد که رسیدن به حداکثر سرعت 104 کیلومتر در 

ساعت را ممکن می کند.
بــا اینکه تا همین جــا هم طراحی این خــودروی منحصر به فرد، 
چشمگیر به نظر می رسید، اما با این حال »انگوین« می خواست فراتر 
عمل کند و تصمیم گرفت ویژگی های اضافی را در این »بت موبیل« 
الکتریکی بگنجاند. بنابراین آن را با درب های هیدرولیک اتوماتیک 
با قابلیت کنترل از راه دور و چهار دوربین تاکتیکی برای دید نزدیک 

به 360 درجه و یک صندلی سرنشین تجهیز کرد.
این وســیله نقلیه که به عنوان اولین و تنها »بت موبیل الکتریکی« 
 VAN(»جهان لقب گرفته اســت، در گالری خــودروی »ون داریل
DARYL( واقع در شهر »هو چی مین« در ویتنام به نمایش گذاشته 

شده است.
»انگویــن« می گویــد: من در کودکــی طرفــدار ابرقهرمان ها به  
ویژه »بتمن« بودم. وقتی بزرگ شــدم، همیشــه می خواستم یک 

»بت موبیل« بسازم.

منع استفاده از کیسه های پلاستیکی با 
آیین نامه سازمان حفاظت محیط زیست

مدیر کل دفتر پسماند ســازمان حفاظت محیط زیست از تدوین 
آیین نامه ای در زمینه منع مصرف کیسه های پاستیکی در مراکز 

خرید و میادین تره بار خبر داد.
به گزارش ایسنا حسن پســندیده در وبینار آلاینده های نوپدید و 
تبعات انسانی و محیط زیستی آن افزود: بر اساس قانون مدیریت 
پســماندها، برای تحقق اصل 50 قانون اساسی و به منظور حفظ 
محیط زیست، کلیه اشــخاص حقیقی و حقوقی ملزم به رعایت 
قانون مدیریت پســماندها هستند.وی پســماندها را درپنج طبقه 
پســماندهای »عادی«، »بیمارســتانی، »ویژه«، »کشاورزی« و 
»صنعتی« تقســیم بندی کرد و ادامه داد: مدیریت پسماندهای 
عادی بر عهده شــهرداری ها و دهیاری ها و مدیریت پسماندهای 

صنعتی بر هده تولید کنندگان است.
پســندیده اضافه کرد: در ماده 11 قانون مدیریت پسماندها اشاره 
شده است که ســازمان حفاظت محیط زیست با همکاری سایر 
وارتخانه هــای ذی ربط چون وزارت بهداشــت، صنعت، معدن و 
تجارت، نفت و نیرو و جهاد کشــاورزی موظف هستند ضوابط و 
مقررات روش های مدیریت پسماندها را تدوین کند و به تصویب 
شــورای عالی حفاظت محیط زیســت به تصویب برساند و این 
وزارتخانه هــا همچنین بر اجرای بهینه مدیریت پســماند نظارت 
دارند.مدیر کل دفتر پســماند ســازمان حفاظت محیط زیســت 
خاطرنشــان کرد: در قانون مدیریت پســماند بــر کاهش تولید 
پســماند تاکید دارد و اشــاره می کند که قوانینی مصوب شود که 
در فرآیندها، پســماند کمتری ایجاد شــود و باید به سمت تولید 

کالاهایی برویم که بازیافت آن ها آسان تر است.
وی پســماندهای پاستیکی را یکی از معضات در کشور و دنیا 
دانســت و اظهار کرد: ما به طور اختصاصی در کشــور قوانینی را 
برای مدیریت پســماند پاستیکی در کشــور نداریم بلکه قانون 
مدیریت پســماند، آیین نامه اجــرای آن و ضوابطی در این زمینه 
تدوین شــده اند و همگی این قوانین و مقررات مدیریت پسماند 
پاســتیکی را در بردارند.پســندیده، مواد پاســتیکی را موادی 
دانســت که بر پایه مواد نفتی و پلیمری هستند و قابلیت بازیافت 
دارند و گفت: صنایع پاســتیکی ســهم زیادی در توسعه و رشد 
صنایعی چون خودرو، ساختمان، نساجی و الکترونیکی و بهداشت 
دارد ولی در صورتی که این مصنوعات به درســتی مورد استفاده 
قرار نگیرند، تبدیل به چالش و معضل جدی برای محیط زیست 
خواهد شــد.وی با اشاره به آلاینده میکروپاستیک ها یادآور شد: 
مطالعات نشــان می دهد که میزان آلودگی میکروپاســتیک در 
خشکی ممکن اســت چهار تا ۲3 برابر بیشتر از اقیانوس ها باشد 
عاوه بر آن میکروپاستیک ها تا 70 گرم در خاک های صنعتی، 
تــا 1500 ذره در یــک کیلوگرم خاک مناطق ســاحلی و تا 60 

میلی گرم در هر کیلوگرم خاک سیابی مشاهده شده است.

خبر

طب سنتی

علمی

بــه طراحی  پژوهشــگران کشــورمان موفق 
دســتگاهی شــده اند که در مدتی کمتر از یک 
دقیقه، تمامی میکروارگانیزم های موجود بر روی 

سطوح را بی اثر می کند.
به گــزارش معاونت علمی و فناوری ریاســت 
جمهــوری، پــس از شــیوع جهانــی ویروس 
کرونا، تاش هــای مختلف ملی 
و بین المللــی به منظــور کنترل 
عفونــت و آلودگی و مبــارزه با 
پاندمــی کوویــد 19 آغاز شــد. 
یکــی از فناوری هــای نوینــی 
که در ایــن زمینه مــورد توجه 
از فناوری  قرار گرفته، اســتفاده 
پاسما در ســاخت دستگاه های 

ضدعفونی کننده است.
اجسام،  ضدعفونی کننده  دستگاه 
محیط و تجهیزات پزشــکی، با استفاده از این 
فناوری پیشرفته که در داخل کشور بومی سازی 
شــده است، به تولید می رســد تا ایران، دومین 
کشــوری در جهان باشــد که این فناوری را به 

ثبت می رساند.
دستگاه ضدعفونی ســطوح و محیط، بخار آب 
اکسیژنه پاســمایی، کاربردی خاص و حساس 

در پاکســازی تجهیزات پزشکی دارد. مکانیسم 
ایجاد و کنترل پاسما با کیفیت مطلوب در فشار 
اتمســفر و به کارگیری آن به جهت برانگیخته 
کردن ماده موثــره و کنترل تمامی پارامترها از 
جمله فشــار هوا، فشــار و دبی مایع و کیفیت 
پاســما برای دســتیابی به شــرایط مطلوب، 

مهم ترین چالش استفاده از این فناوری است.
این دســتگاه ضدعفونی کننده، دستگاهی قابل 
حمل اســت که می تواند در مدت زمان پاشش 
1 ثانیه و در مدتــی کمتر از یک دقیقه، تمامی 
میکروارگانیزم هــای موجود بر روی ســطح را 
بی اثــر کند. ویژگــی مهم این فنــاوری، عدم 
باقی گذاشــتن مانده بر روی سطوح موردنظر و 
سازگاری بالا با طیف وسیعی از مواد است. این 
ویژگی ســبب می شود تا دستگاه، موضوع طرح 
گزینه مناسبی برای ضدعفونی کردن وسائل و 

تجهیزات الکترونیکی باشد.
طرح دســتگاه ضدعفونی کننده سطوح و محیط 
بخار آب اکســیژنه پاســمایی توسط شرکت 
دانش بنیان نوع ۲ داریا دانش بارثاوا در اســتان 
خراسان رضوی و با حمایت های معاونت علمی 
و فناوری ریاســت جمهوری، در مســیر تولید و 

توسعه قرار گرفته است.

باند پانســمان حــاوی نانو ذرات نقــره با خاصیت 
ضد باکتری ایران ســاخت شد تا بدون نیاز به سایر 
ضدعفونــی کننده هــا؛ زخم ها التیام 
و  علمی  معاونــت  گــزارش  یابد.به 
فناوری ریاســت جمهوری،  از جمله 
مزایای این باند پانسمانی ضد باکتری 
»کاهش درد به دلیل ایجاد پتانسیل 
الکتریکی در ســطح زخم بدون نیاز 
به اســتفاده از سایر ضدعفونی کننده 
ها مثــل بتادین یا پمادهــای آنتی 
بیوتیــک«، »کاهش اســکار زخم«، 
ضدالتهابی  و  »اثرات ضدمیکروبــی 
بســیار بالا« و »تسریع کننده ترمیم 
زخم به دلیل آزادسازی مداوم یون نقره« است که 

توسط شــرکت داروســازی عماد تولید شده است.
این مجموعه ســومین تولیدکننده پانســمان های 
نانو کریســتال نقره در جهان است. این باند، یک 
پانســمان تک لایه با پوششی از نانوکریستال های 
نقره است که توسط روش احیای شیمیایی، بر روی 
شــبکه ای از الیاف نایلونی با انعطاف پذیری بسیار 
بالا پوشش داده شــده است. این لایه با آزادسازی 
آهســته یون نقره اثرات ضدمیکروبی و ضدالتهابی 
خود را اعمال می کند.پانســمان ضدباکتری دارای 
کاربرد بر روی سوختگی ها، زخم های افراد دیابتی، 
زخم های له شــده، زخم های مزمن و زخم بســتر 
است. ماده مؤثر این پانسمان، نقره است و بر انواع 
باکتری های گرم مثبت و منفی، هوازی، بی هوازی، 

اسپورها، مخمرها و قارچ ها تاثیرگذار است.

ضدعفونی تمامی سطوح درکمتر از یک دقیقه

ایران سومین تولیدکننده پانسمان های نانو کریستال 
نقره در جهان 
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